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IT was a commendable year for Pen-
ang after the state managed to re-
cord RM13.7 billion in approved man-

ufacturing investments from January to 
December 2022.

Chief Minister Chow Kon Yeow in a 
statement said this was based on the 
latest investment figures released by 
the Malaysian Investment Development 
Authority (MIDA).

He said the investment inflows in the 
said year involved 135 projects and are 
expected to generate 15,752 new job 
opportunities in the state.

Chow added that Penang stood out 
as a highly attractive investment desti-
nation with dynamic industries that are 
supported by a highly-qualified talent 
pool.

“Our resilient economic performance 
underscores investors’ sustained confi-
dence in the state and sets the stage 
for its development to greater heights,” 
he said.

Buletin Mutiara spoke to a few busi-
ness stakeholders for their views on the 
state’s economic achievement. 

Below are their comments.

Datuk Lee Teong Li, Federation of Ma-
laysian Manufacturers (FMM) Penang 
chairman:

On behalf of FMM 
Penang, I wish to 
congratulate the 
Penang government 
on its achievement 
of recording RM13.7 
billion in invest-
ments in 2022. Pen-
ang continues to record stable inflow of 

foreign direct investments (FDI). Both 
new and existing continuous invest-
ments basically show the confidence of 
investors. Over the last 50 years, the 
state has consistently mapped out the 
infrastructure and talent development 
for industrial progress. Thus, we should 
continue to lure and bring in more high-
technology companies.

Datuk Loo Lee Lian, InvestPenang 
chief executive officer:

Having built a 
solid reputation af-
ter 50 years of in-
dustrial excellence, 
Penang continues 
to draw active par-
ticipation from 
both new investors 
as well as exist-
ing names, who have deepened and 
broadened their roots here. The stra-

tegic investment projects garnered not 
only bring positive impact in building lo-
cal capacities and capabilities, but are 
also instrumental in stimulating the 
competitiveness of the industry clus-
ters in Penang. InvestPenang is com-
mitted to providing unwavering support 
for the investors, while pledging to sus-
tain a dynamic ecosystem equipped 
with a combination of strength that 
support the needs of industry play-
ers’ next generation technologies and 
growth strategies.

Datuk Finn Choong, Penang Chinese 
Chamber of Commerce (PCCC) vice-
president:

Firstly, congratulations and a job 
well done to the state government for 
the remarkable achievement and for 
keeping Penang relevant in these try-
ing times. However, we must take into 
account that there is a percentage 

coming into the 
state due to the 
world geopolitical 
problems apart 
from our superior 
ecosystem for the 
industry. Our state 
leaders must rec-
ognise that to 
keep the momen-
tum going in the long term. We also 
need planned re-investments to keep 
our current comparative advantage 
and the up-and-coming competitors 
at bay who are also chasing future 
investments. Remember that foreign 
investments are very fluid, easy come 
and easy go. So, Penang will have to 
be in tune and react and more impor-
tantly plan for these changes.

Marcel Wismer, Kemikon chief execu-
tive officer:

I would like to 
commend the Pen-
ang government for 
their continuous 
efforts to attain 
such achievement 
in terms of invest-
ment performance 
despite the global 
economic uncertainties last year. This 
also shows strong confidence from in-
vestors towards the state. We also cur-
rently see tremendous strength in the 
Penang industry, especially in high-tech 
manufacturing. Thus, we believe the 
Penang government is doing a great 
job to attract foreign investment, and 
making sure foreign companies feel 
comfortable in Penang. And I hope the 
such performance will continue for this 
year as well.

Another remarkable year
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IN a move to ensure that Se-
berang Perai continues to 
thrive and remain competitive, 

the Seberang Perai City Coun-
cil (MBSP) recently launched a 
special document known as the 
Seberang Perai Corporate Priori-
ties 2023 (SPCP 2023).

MBSP mayor Datuk Azhar 
Arshad said SPCP 2023 con-
tained 10 strategic priorities 
that will be focused on by the 
city council this year.

“The first five of the strate-
gic priorities are a safe envi-
ronment, quality facilities and 
infrastructure, healthy lifestyle, 
green development and clean 

environment, and the use of 
new technology.

“The other five are competi-
tive urban economy, strength-
ening the culture and heritage, 
a resilient and livable city, com-
munity engagement and devel-
opment of an inclusive and eq-
uitable city.

“In general, SPCP 2023 is a 
strategic document that high-
lights key performance indica-
tors (KPIs) that are needed to 
be achieved by the MBSP this 
year for the betterment of the 
people in Seberang Perai.

“The document is also in line 
with the city council’s vision 
to make Seberang Perai a liv-
able, resilient, inclusive, green, 
competitive and smart city by 
2030,” Azhar said in his speech 

after chairing a full council meet-
ing at the MBSP headquarters 
building in Bandar Perda, Bukit 
Mertajam on April 18.

During the same event, Azhar 
also launched the Strategic Plan 
for Gender Inclusiveness 2023-
2025.

“This is a comprehensive 
three-year plan to ensure a gen-
der balance policy in every MB-
SP department and programme.

“This is in line with the 

state’s mission to achieve the 
40:40:20 ratio in the state 
gender inclusiveness policy by 
2030.

“The ratio comprises 40% 
women, 40% men and 20% for 
both men and women.

“The comprehensive plan 
also contains 56 programmes 
and 66 activities that will be 
carried out by the city coun-
cil during the three years,” he 
said.

Pic low resolution, pls resend, TQ

THE Meetings, Incentives, Con-
ferences, and Exhibitions (MICE) 
industry holds huge potential in 
contributing significantly to the 
economic growth of the state 
and nation.

“In this respect, I am proud 
to say the state government, to-
gether with the Penang Conven-
tion & Exhibition Bureau (PCEB), 
hosted a total of 281 events last 
year, achieving RM375 million 
in estimated economic impact 
(EEI),” Chief Minister Chow Kon 
Yeow said during the Penang 
Convention & Exhibition Bureau 
(PCEB) Business Events Penang 
Annual Review 2022 launch on 
April 10.

“This is a substantial improve-
ment compared to the domestic 
EEI of RM14.1 million in 2021.

“I am glad that despite the 
challenges brought by the pan-
demic, the business events in-
dustry in Penang has bounced 
back swiftly.

“This resilience is a testa-
ment to the industry's agility 
and perseverance in advancing 
towards a digital and innovative 
environment,” Chow added.

He said the state government 
would continue to focus on re-
covery efforts for sectors affect-
ed by the pandemic.

“Over the past year since the 
reopening of the international 
borders, I am glad to know that 
the tourism sector in Penang is 
bouncing back.

“According to YB Yeoh (state 

Tourism and Creative Economy 
Committee chairman Yeoh Soon 
Hin), we have achieved 65% of 
what we had during the pre-pan-
demic phase.

“Just like YB Yeoh, I am also 
confident that by the end of this 
year, we can surpass what we 
had during the pre-pandemic 
phase.

“So, for that, we need to work 
harder and together to be stron-
ger,” he said.

Chow hoped that the annual 
review from PCEB would act as 
a blueprint and guide for recre-
ating the foundation and strate-
gies for future businesses.

Meanwhile, Yeoh who was 
also present, said he has initi-
ated a Penang Aviation Strategic 
Planning that aimed at attracting 
more direct flights to the state.

He said by increasing the 
number of direct flights, Penang 
could become more accessible 

and attractive to tourists and 
business travellers.

“We organised a promotional 
trip to Chennai and had the op-
portunity to meet their travel 
fraternity which shared the 
market readiness in India and 
expressed their concern about 
flight accessibility to Penang.

“In 2019, I initiated direct 
flight possibilities with several 
key airlines in India.

“However, the pandemic halt-
ed the plans, and we are looking 
forward to rebooting the plans 
to kick-start this initiative.

“Recently, I see the silver lin-
ing for this initiative as it cap-
tured the attention of the Prime 
Minister of India, Mr Narendra 
Modi.

“He has instructed the Minis-
ter of Aviation to study the pos-
sibility of connectivity between 
Chennai and Penang,” Yeoh 
added.

Tourism, business events see strong rebound

Chow checking the Business Events Penang Annual Review 2022, 
while Ashwin (left) and Yeoh (right) look on.

Azhar (front row, centre wearing a dark blue tie) together with the MBSP councillors and guests in a 
group photo with the mock copies of the Seberang Perai Corporate Priorities 2023 (SPCP 2023) and 
the Strategic Plan for Gender Inclusiveness 2023-2025.

MBSP launches SPCP 2023

THE Penang Hill Festival, which 
is one of the most anticipated 
events since it started in 2018, 
returns this year for the fourth 
edition from July 21 to 23.

State Tourism and Creative 
Economy Committee chairman 
Yeoh Soon Hin said this year’s 
festival is special as its organ-
iser, the Penang Hill Corpora-
tion (PHC), also celebrates the 
100th anniversary of the Pen-
ang Hill Railway which began 
operations in 1923.

He said with the steady re-
covery of tourism from the pan-
demic, he is confident that the 
Penang Hill Festival will jointly 
boost the local tourism scene 
in tandem with the efforts tak-
en by the state government.

“Penang Hill attracted 1.4 
million people in 2022 and the 
first three months of this year, 
it has already received over 
400,000 visitors, thus remain-
ing as one of the nation’s most 

celebrated landmarks, favoured 
by visitors around the world.

“The annual festival offers 
visitors and locals a glimpse 
of Penang Hill’s uniqueness 
from its century-old railway, to 
its lush greenery and rich bio-
diversity that was certified as 
a Unesco Biosphere Reserve 
site in 2021,” Yeoh said during 
a press conference in Komtar 
on April 10.

PHC general manager Da-
tuk Cheok Lay Leng said the 
festival is designed as an edu-
cational experience besides 
bringing people close to nature.

For more information on 
the programme details and 
registration for events during 
PHF2023, kindly visit www.
penanghill.gov.my/phf2023 
or follow its Facebook page at 
www.facebook.com/mypen-
anghill. Enquiries may also be 
emailed to phf2023@penang-
hill.gov.my.

Festival to bring back glory 
of Penang Hill
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WHILE registered fisher-
men in Penang receive 
support from the Pen-

ang government in the form of 
fishing net supplies, it was a 
pleasant surprise for them re-
cently when they received a a 
one-off RM400 cash aid.

Permatang Damar Laut fish-
erman Rossli Yusoff, 64, said 
he has been receiving aid from 
the state at least six times over 
the years.

“I am thankful for the aid 
provided by the Penang govern-
ment. A fishing net is an im-
portant tool to catch fish, and 
normally, one can last for about 
three months before it is dam-
aged.

“The kind gesture by the 
state government helps to al-
leviate the financial burden of 
fishermen as the cost of fishing 
nets has also increased,” the 
fisherman unit chief told Bule-
tin Mutiara at Politeknik Balik 
Pulau on April 17, after receiv-
ing the cash aid from the Pen-
ang government to buy fishing 
nets.

Rossli said he could buy 
eight pieces of fishing nets with 
the RM400.

He was among 1,134 fisher-

men in the southwest district, 
registered with the Penang 
Fisheries Department, to re-
ceive the assistance this year.

The Penang government 
has allocated RM453,600 for 
the fishermen in the south-
west district.

It is learnt that following the 
requests by the fishermen’s 
associations and units, the 
one-off RM400 cash aid was 
given to each of the fishermen 
instead of fishing nets.

The distribution of aid was 
managed by the respective Dis-
trict and Land Offices.

Fishermen in the other four 
districts also profited from the 
programme. There were 940 
registered fishermen in south 
Seberang Perai, 312 in central 
Seberang Perai, 835 in north 
Seberang Perai, and 816 in the 
northeast district.

In total, the Penang govern-
ment allocated RM1,614,800 
for the programme, benefitting 
4,037 registered fishermen in 
the state.

Penang Agrotech and Food 
Security, Rural Development 
and Health Committee chair-
man Dr Norlela Ariffin said 
there were many programmes 
and grants available to help 
fishermen, farmers and aspir-
ing entrepreneurs.

“Those who wish to be an 
entrepreneur to increase their 
earnings can approach the Pen-

ang government for grants,” 
she said.

Also present were state En-
trepreneurial Development, 
Trade, and Industry Committee 
chairman Datuk Abdul Halim 

Hussain, Bayan Lepas assem-
blyman Azrul Mahathir Aziz, 
Pulau Betong assemblyman 
Mohd Tuah Ismail and south-
west district officer Mohd Hafiz 
Aswad Nadzri.

ENTOPIA by Penang Butterfly 
Farm is sponsoring 10,000 stu-
dents from 200 local schools 
and learning institutions nation-
wide to take part in its Nature 
Learning Programme (NLP).

The initiative is part of its 
corporate social responsibil-
ity (CSR) campaigns to mark 
the organisation’s 37th an-
niversary.

“The free NLP slots will be 
offered on a one-for-one basis 
until the end of this year. This 
is our way of showing our ap-
preciation to all Malaysians for 
their support.

“Students can learn and ap-
preciate nature through hands-
on experience when they take 
part in the Entopia NLP.

“They can connect with the 
natural world as well as learn 
about the world of insects and 
invertebrates.

“Insects and invertebrates 
play a crucial role in maintain-
ing the balance of biodiver-
sity,” Entopia said in a state-
ment recently. 

Entopia celebrated its 

37th anniversary on March 
29 this year.

The organisation said the 
NLP would motivate students 
to be responsible citizens and 
take steps towards conserving 
the environment.

“We believe that all stu-
dents should have access to 
learning opportunities, regard-
less of their financial back-
ground. We hope to make 
our programme accessible to 
more students by sponsoring 
10,000 students to partici-
pate in our NLP,” Entopia said.

Entopia added that it is al-
so giving away limited-edition 
enamel pins to customers for 
every purchase of two full-price 
adult tickets onsite from April 
1, while stocks last.

“These pins are our way of 
saying thank you to our loyal 
visitors who have supported 
us over the years, especially 
during the challenging Cov-
id-19 pandemic period.”

For more details, visit www.
entopia.com/csr or call 04-
888 8123.

PENANG has launched its 
“Welcome to Penang VR” proj-
ect to boost the tourist expe-
rience through virtual reality 
(VR) solutions.

This smart tourism initia-
tive allows visitors to preview 
available attractions and plan 
their trips accordingly. 

The VR technology allows 
viewers to “teleport” them-
selves to various places of 
interest without having to be 
there physically.

Fresnel Media is the ap-
pointed vendor for the project.

Fresnel Group of Com-
panies (Google Street View 
Team) chief technology of-
ficer Shahram Ghaderi said 
the company star ted add-
ing the project contents in 
March last year.

“The project covers 150 mil-
lion sq ft of space on Google 

Street View, 80 aerial views of 
George Town, and 274 loca-
tions on Penang island.

“We ran a pre-launch study 
from the period we started 
adding in the contents, and 
we noticed that 16 locations 
(out of 274) received more 
than 100,000 views per loca-
tion on Google Maps.

“In total (274 locations), 
there were 3.8 million views 
when we checked in Decem-
ber last year. And the views 
have gone up to 8.2 million 
now. That was the impact be-
fore this project was launched 
today (March 30),” he said in 
his presentation at Shangri-
La’s Rasa Sayang Resort & 
Spa.

Shahram said about 3.17% 
or 260,000 viewers spent 
more than one minute looking 
at the content the team cre-

ated for the project.
“If 3% of the 260,000 view-

ers visited Penang island af-
ter viewing the content, we 
can confidently say that this 
project has managed to draw 
some 8,000 visitors to Pen-
ang island even before this 
project was launched,” he 
added.

Penang Tourism and Cre-
ative Economy Committee 
chairman Yeoh Soon Hin said 
the “Welcome to Penang VR” 
project could revolutionise the 
way people interact with tech-
nology.

The mobile app “Welcome 
to Penang” is available on 
the Apple App Store and 
Google Play. Visitors can also 
check out https://streetview.
my/welcometopenang/aer-
ialview/ to experience it via 
web access.

Entopia sponsors 10,000 
students for nature programme

VR project to boost tourist experience

The eligible fishermen queuing up to register for the programme at 
Politeknik Balik Pulau.

Aid boost for fishermen

The recipients and state assemblymen in a group photo after the event.
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5G coverage 
helps 
open up job 
prospects 
Story by Edmund Lee
Pix by Ahmad Adil Muhamad

A TOTAL of 472 locations in Penang 
are set to have fifth-generation 
(5G) broadband cellular network 

coverage by the end of this year, state 
Transport and Infrastructure Committee 
chairman Zairil Khir Johari says.

He said 257 locations have been 
equipped with 5G network coverage, as 
of March this year. 

“By the end of this year, the Penang 
government anticipates that its resi-
dents will have access to a 5G network 

with 94.4% coverage.
“Locals and visitors to Penang will get 

to enjoy the high-speed network cover-
age,” he said in his speech during the 
5G network coverage executive forum on 
April 9.

The forum was held to address the al-
legation that the RF-EMF emission level 
was harmful to health. The topic of dis-
cussion also included 5G network deliv-
ery challenges.

Panelists consisting of various stake-
holders were present to address the 
concerns and questions posed by those 
attending the forum.

They were Digital Nasional Berhad 
(DNB) chief strategy officer Datuk Ahmad 
Zaki Zahid, YTL Communications chief 
executive officer Wing K. Lee, then Pen-
ang Island City Council (MBPP) secretary 
(and now mayor) Datuk A. Rajendran and 
Malaysian Communication and Multime-
dia Commission (MCMC) commission 
member Prof Dr Tharek Abd Rahman.

Chief Minister Chow Kon Yeow, who 
was present, said 5G network cover-
age was important in creating job op-
portunities.

“It can enhance and transform in-
dustries such as agriculture, educa-
tion, civil service, and administration, 
thereby opening up new prospects for 
employment.

“Penang is also the first state in 
the northern region to have launched 
a 5G network last year. The network 
coverage will ensure Penangites en-
joy high-speed video streaming and 
website surfing,” he said.

Chow acknowledged the existence 
of several obstacles hindering the im-
plementation of the 5G network. 

He emphasised that the forum 
would serve as a platform to address 
these challenges and enhance the 
understanding of all stakeholders in-
volved.

Among those present were assem-
blymen Daniel Gooi (Pengkalan Kota), 
Chris Lee (Pulau Tikus) and M. Sa-
tees (Bagan Dalam).

Chow with those present 
posing for a photo after the 
5G forum.

A REWARD of RM5,000 
awaits those with information 
on the dog-killing spree on the 
island.

Penang Island City Council 
(MBPP) councillor Connie Tan 
(pic)  said the reward by the 
International Aid for the Pro-
tection and Welfare of Animals 
(IAPWA) is for anyone who can 
assist in giving information to 
resolve the case.

Tan also warned the person or per-
sons responsible for killing stray dogs to 
stop the inhumane act immediately.

Tan, who is MBPP Stray and Aban-
doned Dog Sub-committee chairman, 
said in the span of one month (since 
March), some 30 strays were found 
dead in the Lintang Delima neighbour-
hood.

“Following the complaints received 
from the residents, we decided to hold 
a meeting with the Veterinary Services 
Department (JPV).

“For issues concerning animal cruelty, 
the council is unable to investigate as it 
is under the jurisdiction of JPV,” Tan told 
Buletin Mutiara on April 11.

Tan said she and her fellow council-
lors as well as officers from the council 
visited the Lintang Delima neighbour-
hood in April to identify the locations to 
install CCTVs.

“Although it is not under our jurisdic-
tion, MBPP will do its best to work to-

gether with the JPV to see 
what we can do regarding 
this matter.

“At least we have CCTVs 
in the area and if we see 
anything suspicious, we can 
work with the police.

“After our visit, the next 
day another dog carcass at 
Lintang Delima was found.

“The JPV has taken it for 
autopsy.

“So, we are waiting for the result to 
see the cause of their death and to see 
whether it is due to poisoning,” Tan said.

She added that most of the dogs in 
the neighbourhood were part of MBPP’s 
trap, neuter and release (TNR) pro-
gramme.

“These dogs were mostly part of the 
TNR programme. And from 30 to 40 
dogs, now only four to five are left.

“We condemn this inhumane behav-
iour, which is a violation of the law under 
Malaysia’s Animal Welfare Act 2015, 
namely Section 29 (animal cruelty), Sec-
tion 30 (killing of animals), and Section 
31 (administration of poisons).

“Anyone found guilty (of an offence 
under the Act) can be fined not less than 
RM20,000, with the maximum fine be-
ing RM100,000, or face a maximum of 
three years’ jail, or both,” Tan said.

The public can contact MBPP at 
04-2637 000 or Whatsapp to 016-
2004082.

MBPP councillor condemns dog killing spree
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THE recent International 
Conference on “navigating 
(un) sustainability” at the 

Penang House of Music (PHoM) 
in Komtar saw over 60 partici-
pants presenting their research 
papers on popular music stud-
ies, ethnomusicology, perform-
ing arts and music education.

It was a fruitful collaboration 
between the International Asso-
ciation for the Study of Popular 
Music, Southeast Asia branch 
(IASPM-SEA) and the Interna-
tional Council for Traditional Mu-
sic, Malaysia National Commit-
tee (ICTM-Malaysia).

The attendees comprised 
mostly Malaysian academics 
and postgraduate students in 
public and private universities, 
including a sizeable number of 
their counterparts from across 
Southeast Asia (the Philippines, 
Indonesia, Thailand, Vietnam, 
Singapore), East Asia (Taiwan, 
Hong Kong, China), Europe, 
U.K., South America and the 
United States.

The conference title “(un)sus-
tainability” aimed to address 
the complex approaches, ideas 
and challenges that are faced by 
arts scholars, educators, practi-
tioners, government and indus-
try in dealing with the sustain-
ability of arts practices.

A recurring theme throughout 
the conference was the pres-
ervation of traditional music of 
indigenous communities, with 
presenters discussing whether 
such music should be adapted 

to modern types of performance 
or documented and preserved 
in their original form and style.

An example of the former is 
the recent adaptation of Malay 
wayang kulit (shadow puppet 
theatre) to popular culture (the 
Star Wars film franchise); while 
an example of the latter involved 
researchers working closely 
with a community to document, 
stage and perform traditional 
performing arts such as ma-
kyong.

The conference also explored 
how popular music from the 
early 1900s in Asia could be 
preserved through archival ma-
terials such as old vinyl records, 
songbooks, films, and listings in 
old newspaper archives.

Presenters also looked at is-
sues, such as state-policing of 
live music spaces, the role of 
women in music, challenges 
of university music education, 
new approaches to “artistic re-
search,” musical practices of 
migrant workers and diasporic 
communities, and the fluid 
cross-border connections of mu-
sic across Southeast Asia, East 
Asia and beyond.

A wide variety of music 
genres were also explored, in-
cluding heavy metal, rock, punk, 
hip-hop, reggae, jazz, Chinese 
traditional music, disco, morlum 
and ronggeng (to name a few).

IASPM-SEA chairman Adil 
Johan emphasised the need 
for critical interventions about 
how tradition, heritage, and 

Exploring 
music 
preservation 

Yeoh (second from right) with Haryany (right) and museum officers in front of the soon-to-be-reopened 
museum.

THE iconic Penang State Mu-
seum in Farquhar Street, which 
is undergoing a restoration 
process, is expected to be re-
opened to the public next year.

State Museum and Art Gal-
lery director Haryany Mohamad 
said restoration works are be-
ing conducted in two phases.

“Phase One is slated to be 
completed by the middle of next 
year while the final phase is to 
be wrapped up by end of next 
year.

“An extensive interior layout 

will be completed in the final 
phase.

“We expect the museum to 
attract about 5,000 visitors a 
month once it is open to the 
public.

“The opening is scheduled in 
view of the International Muse-
um Day next year,” she said at 
a press conference at the State 
Museum.

State Tourism and Creative 
Economy Committee chairman 
Yeoh Soon Hin was glad that the 
museum would be reopened.

“Museums are considered to 
be an important aspect of our 
daily lives as visitors can look 
forward to witnessing various 
attractions likes artifacts, digi-
tal technology and the old Pen-
ang Free School classrooms,” 
he said.

Yeoh said he has the inspi-
ration to establish more muse-
ums in the future.

“There are many museums 
in a city in other countries and 
I believe more should be estab-
lished here as well,” he said.

2024 date for Penang State Museum 

Adil Johan and Mayco Santaella of Sunway University thanking 
participants and organisers at the end of the conference.

preservation might be put into 
dialogue with popular culture, 
creativity, and archiving and how 
digital technologies coupled with 
neoliberal capitalism affect (un)
sustainability of arts archives, 
physical appearance spaces 
and educational approaches.

He also emphasised how 
PHoM was the perfect venue for 
the presentation of such ideas, 

encapsulating all the abstract 
concepts presented by music 
scholars “in a practical, action-
able and tangible manner".

Paul Augustin, the founding 
director of PHoM, has over the 
years struggled and excelled, 
faltered and pivoted, and nego-
tiated between being state-fund-
ed and an independent enter-
prise, with the chief mission of 

sustaining the rich and diverse 
musical heritage of Penang and 
the wider Southeast Asian re-
gion.

PHoM’s most recent collabo-
ration with PIQL, a digital-analog 
archiving specialist, has opened 
new possibilities (and ques-
tions) about how physical music 
artefacts might be sustained for 
posterity.
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ஜார்ச்டவுன் - கடந்த மே,5-ஆம் ம்ததி 
டதம்தோ இயூ துங் சியோங் கடடோய ஓய்வு 
பெற்றத்தத ப்தோடர்நது பினோங்கு ேோநகர் 
கழக (எம்.பி.பி.பி) 4வது மேயரோக  டதம்தோ 
Ir.இரோமேநதிரன் நியமிககபெடடோர். 

முன்னோள் ேோநகரச் பெயலோளரோன 
டதம்தோ Ir.இரோமேநதிரன் எம்.பி.பி.பி இன்  
டதம்தோ ெணடோர் ெ்தவிப பிரேோணதத்த 
மு்தலதேச்ெர்  மே்தகு ெோவ் பகோன் இமயோவ் 
முன்னிதலயில் எடுததுக பகோணடோர்.

இநநிகழ்ச்சியில், மு்தலோம் துதண 
மு்தலதேச்ெர் டதம்தோ அேோட ேோககியுடின் 
அபதுல் ரஹேோன்; இரணடோம்  துதண 
மு்தலதேச்ெர், மெரோசிரியர் ெ.இரோேெோமி; 
வீடதேபபு உள்ளோடசி, கிரோேம் & நகர்பபு்ற 
திடடமிடல் ஆடசிககுழு உறுபபினர் ேகதீப 
சிங் டிமயோ ேறறும் ேோநிலச் பெயலோளர் 
டதம்தோ முகேட ெோயுததி ெோககர், 
ஆடசிககுழு உறுபபினர்கள் ேறறும் சில 
ேோநில ெடடேன்்ற உறுபபினர்கள் ேறறும் 
ேோநில நோடோளுேன்்ற உறுபபினர்களும் 
கலநது பகோணடனர். 

டதம்தோ   இரோமேநதிரன் அனுெவததிலும், 
ேோநகர் நிர்வோகததின் அதனதது 
ெங்கு்தோரர்களுடனும்        நடபு்றவோன 
அதேபெோக எம்.பி.பி.பி-ஐ வழிநடததும் 

ஜார்ச்டவுன் - ேோநில மு்தலதேச்ெர் மே்தகு 
ெோவ் பகோன் இமயோவ் PEARL – One Touch 
Penang பெயலிதய அதிகோரபபூர்வேோகத 
ப்தோடககி தவத்தோர். நோடடிமலமய 
்தனது பெோந்த  இ-வோலட அம்ெங்கதள 
வழங்கும் மு்தல் ஊரோடசி ேன்்றம் என்்ற 
வரலோறத்ற எம்.பி.பி.பி ெதிவு பெய்துள்ளது 
இந்தச் பெயலி  ேோநிலததில் உள்ள 
ேககளுககோன எம்.பி.பி.பி மெதவயின் 
்தரதத்த மேம்ெடுத்த, இ-வோலட அம்ெங்கள் 
ேறறும் இணககேோன பேோதெல் ெயன்ெோடு 
கூறுகளுடன் வடிவதேககபெடடுள்ளது. 

எம்.பி.பி.பி மேயரோன டதம்தோ இயூ 
துங் சியோங், அவரது ்ததலதேததுவததின் 
கீழ், இந்த ஊரோடசி ேன்்றம் இந்தச் 
பெயலிதய அறிமுகபெடுததியது உடெட ெல 
பவறறிகதளப ெதிவு பெய்துள்ளது என்ெது 
ெோரோடடககுரியது என மு்தலதேச்ெர் 
ப்தரிவித்தோர். 

இந்த PEARL - One Touch Penang 
பெயலி ManagePay System Berhad (MPay) 
ஒருங்கிதணபபில் உருவோககபெடடது.  
எம்.பி.பி.பி இன் அடுத்த கடட வளர்ச்சிககு 
இந்தச் பெயலி ஊன்றுமகோளோகத 
திகழ்கி்றது. 

அதனதது பினோங்கு குடியிருபெோளர்கள் 
ேறறும் ேோநிலததிறகு வரும் 

எம்.பி.பி.பி சேவைவை சேம்்படுத்த  
PEARL – One Touch Penang 

 சேைலி அறிமுகம்

ெோர்தவயோளர்களுககும் எம்.பி.பி.பி இன் 
இதணய மெதவகதளப பெறுவ்தறகு 
இந்தச் பெயலி omni-channel எனும் ஒரு 

மாநில முதலமமச்சர் மமதகு ்சாவ் க�ான் 
இம�ாவ் PEARL - 'One Touch Penang' 
க்ச�லிம� அதி�ாரப்பூர்்வமா�த் கதாடக்கி 
ம்வத்தார்.

நிறுத்த தேயேோக  பெயல்ெடுகி்றது. 
PEARL – One Touch Penang 

எனபெடும் PEARL Wallet  எம்.பி.பி.பி     
மெதவ ேடடுமின்றி  அச்பெயலிதயப 
ெயன்ெடுததும் வணிகர்களுடனும் 
பரோககேற்ற ெரிவர்த்ததனதயச் பெய்ய  
அனுேதிககி்றது.

மேலும், ப்தோடககவிழோக கணட 
PEARL - One Touch Penang பெயலி 
அ்தன் மு்தல் கடடேோக ெயன்ெோடடு 
கடடணங்கள், ப்தோதலதப்தோடர்பு 
கடடணம் பெலுதது்தல், ேோர்ச்டவுன் 
லிங்க தெக முன்ெதிவுகள், கோவல்துத்ற, 
ேருததுவேதன, தீயதணபபு நிதலயம் 
மெோன்்ற அவெரககோல மெதவகதள 
எளி்தோக அணுகுவ்தறகோனக கூறுகளும் 
இதில் இதணககபெடடுள்ளன. 

"இரணடோம் கடடேோக இச்பெயலியில் 
பினோங்கு ஸேோர்ட வோகன நிறுததுமிடம் 
உடெட, ெல மெதவகள் புதுபபிககபெடடு, 
அவ்வபமெோது அ்தன் மெதவகள் மநரடியோக 
இந்தப ெயன்ெோடடில் இதணககபெடும். 

"பினோங்கு வோழ் ேககள் PEARL - One 
Touch Penang பெயலிதயப ெதிவி்றககம் 
பெய்து அன்்றோடத ம்ததவககோனப 
ெயன்ெோடடுககு அணுகலோம்," என 
மு்தலதேச்ெர் வலியுறுததினோர். 

தி்றன் பகோணடவர், என பகோன் இமயோவ் 
்தனது உதரயின் மெோது நம்பிகதகத 
ப்தரிவித்தோர்.

எம்.பி.பி.பி மெதவ வழங்களின் ்தரதத்த 
மேம்ெடுததுவதில் பெரும் ்தோககதத்த 
ஏறெடுததும் வதகயில்  டிஜிடடல் 
உருேோறறுத திடடம் மேம்ெடுத்தபெடும், 
என்று இரோமேநதிரன் ப்தரிவித்தோர்.

"இந்த உயர் ்தோககத திடடம் மூலம், 
மு்தலீடடுப ெடடியலில் உலகின் சி்றந்த 
நிதலககு பினோங்கு ேோநிலதத்த உயர்த்த 
முடியும்," என்று ெோடோங் மகோத்தோ 
ெடடேன்்ற உறுபபினரும், ெதது கோவோன் 
நோடோளுேன்்ற உறுபபினருேோன  ெோவ் 
முன்னோள் மேயர் டதம்தோ துங் சியோங் 
அவர்களின் மெதவதயப ெோரோடடி இவ்வோறு 
கூறினோர். 

இரோமேநதிரன்  ்ததலதேததுவததின் 
கீழ் எம்.பி.பி.பி நிர்வோகம் பினோங்கு2030 
இலககின்  அடிபெதடயில்  பினோங்கு 
ேோநிலதத்த அதனததுலக ்தரம் பகோணட  
ேோநகரேோகத ப்தோடர்நது வழிநடத்த 
முடியும்; இருபபினும் 4வது எம்.பி.பி.
பி மேயரின் நிர்வோகப ெணி முநத்தய 
கோலததிலிருநது மவறுெடடிருககலோம் என 
மு்தலதேச்ெர் கூறினோர். 

பினாங்கு மாநகர் கழக மமயராக டதமதா 
இராமேந்திரன் நியமனம்

பினாங்கு மாந�ர் �ழ� 4-்வது மம�ரா� 
டத்மதா இராமேந்திரன் அந்மதாணி பதவிப் 
பிரமாணம் எடுத்துக் க�ாணடார்.

ஆடசிககுழு உறுபபினர் ேகதீப         
்தனது      உதரயில்,      அதனதது எம்.
பி.பி.பி  கவுன்சிலர்களும் இரோமேநதிரன் 
நிர்வோகததிறகு முன்பு துங் சியோங் 
நிர்வோகததிறகு வழங்கபெடடது மெோல 
ப்தோடர்நது ஆ்தரவளிகக மவணடும் என்று 
மகடடுகபகோணடோர்.

எம்.பி.பி.பி டிஜிடடல் ெரிணோே 
வளர்ச்சிதயப பின்ெறறி வருவ்தோகவும், 
ேோநகரின்  நிர்வோகததில் ெோ்தகேோன 
்தோககதத்த ஏறெடுததியுள்ள்தோகவும் 
இரோமேநதிரன் கூறினோர்.

அவரது கூறறுபெடி, 112 எம்.பி.பி.பி      
வரி பெலுததும் ெரிவர்த்ததனகதள மின் 
கடடணம் மூலம் மேறபகோள்ள முடியும். 
அம்த மநரததில்,  2023 ஆணடில் எம்.பி.பி.
பி   86% பரோககேற்ற ெரிவர்த்ததனகதளப  
ெதிவு பெய்துள்ளது. 

மேலும், ெருவநிதல ேோற்றம் ேறறும் 
மெோககுவரதது பநரிெல் குறித்த 
பிரச்ெதனகதளக தகயோள்வ்தறகோனத 
ப்தோடர்புதடயத திடடங்கதளயும் 
்தனது நிர்வோகம் மேம்ெடுததும் என்றும் 
இரோமேநதிரன் கூறினோர்.

இரோமேநதிரன் ்தனது 23 வயதில் 
அ்தோவது   1986 ஆணடில் எம்.பி.பி.பி 

பெோறியிய லோளரோகப ெணியில் மெர்ந்தோர் 
என்று அறியபெடுகி்றது.

 எம் .பி.பி.பி இல்   ்தனது 37 வருட 
மெ தவயின் மெோது,   இரோமேநதிரன் 
ெம்ெந்தபெடட ஊரோடசி ேன்்ற (PBT)
பெோறியியல் துத்ற இயககுநரோகவும்,  ேோநகர்   
பெயலோளரோகவும்     ெணியோறறியுள்ளோர் 
என்ெது ெோரோடடககுரியது. 
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அனைத்துலக வயது வாரியாக-நட்புறவு  நகரஙகளின் வரினையில் 
பிைாஙகு  இனைககப்படும்

அ்தறகும் மேறெடட ேககள் ப்தோதகதயக 
பகோணட ஒரு ேோநிலேோகத திகழும். 
இந்த அதிகரிபபுககுத ்தயோரோகுவ்தறகு, 
எம்.பி.பி.பி   ேறறும்   பினோங்கு   ேகளிர் 
மேம்ெோடடுக கழகம் (PWDC) அணதேயில் 
ஒரு பெோது-்தனியோர் கூடடதேபபு 
அ்தோவது மூன்று ஆணடுகளுககு ஓர் 
ஆமலோெகர் உடெட ேமலசிய சுகோ்தோரோ 
முதுதே ெங்கம் (MHAS) உடன் இதணநது 
வயது வோரியோக  நகரத திடடதத்த 
அறிமுகபெடுததியது.

"இததிடடம் WHO வழிகோடடு்தல்கதளப 
பின்ெறறும் ேறறும் அ்தன் முககிய 
குறிகமகோள், ெல்மவறு வயது 
ேறறும் தி்றன்கதளக பகோணட 
குடியிருபெோளர்களின் ம்ததவகதளப 

பூர்ததிச் பெய்யும் வதகயில் வெதிகள் 
ேறறும் மெதவகதள வழங்குவ்தன் மூலம் 
பினோங்தக வயது வோரியோன-நடபு்றவு 
நகரேோக ேோறறும்," என பகோம்்தோரில் 
நதடபெற்ற பெய்தியோளர் ெநதிபபில் இயூ 
கூறினோர்.

“இந்த வயது வோரியோன-நடபு்றவு நகர 
முயறசிதய மேறபகோள்வ்தன் மூலம், 
அதனதது வயதுதடய பினோங்கு ேககளின் 
ம்ததவகளுககு ஏற்ற மெதவகள் ேறறும் 
உள்கடடதேபபுகதள அணுகுவ்தறகு 
உ்தவ முடியும் என்று பினோங்கு அரெோங்கம் 
நம்புகி்றது. இது வயதுககு ஏற்றது 
மெோல வோழ்கதகத ்தரதத்த மநரடியோக 
மேம்ெடுததும்,”  என்று மெோங் எங் 
கூறினோர்.

உலக சுகோ்தோர அதேபபின் 
கூறறுபெடி, ப்தன்கிழககு ஆசியோவில் 
முதுதே ேககள் ப்தோதகயின் 
்தறமெோத்தய விகி்தம் அதிகரிதது 
வருவ்தோகவும், 60 வயதுககு மேறெடட 
ேககள் ப்தோதக வளர்ச்சி விகி்தம் 
2017, 2030 ேறறும் 2050 ஆணடுகளில் 
முத்றமய 9.8%, 13.7% ேறறும் 20.3% 
என ெதிவு பெய்கி்றது.

பினோங்கும் அ்தன் 1.77 மில்லியன் 
குடியிருபெோளர்களில் 15% மெர் 
60 வயதுககு மேறெடடவர்களோக 
இருககும்மெோது இதுமெோன்்ற  
சூழ்நிதலதய அனுெவிககும் என்றும் 
அவர் கூறினோர்.

எனமவ, பினோங்கு அரெோங்கம் 
இந்தப பிரச்ெதனதயத தீவிரேோக 
எடுததுக பகோணடு, 2040ககுள்  முதுதே 
அரெோங்கச் ெவோல்கதள எதிர்பகோள்ளத 
்தயோரோகி்றது,” என்று ஆடசிககுழு 
உறுபபினர் மெோங் எங் கூறினோர்.

WHO இன் உலகளோவிய வயது 
வோரியோன-நடபு்றவு நகரத திடடததின் கீழ், 
பெோது இடங்கள் ேறறும் கடடிடங்கள், 
மெோககுவரதது அதேபபுகள், ெரஸெர 
ேரியோத்த ேறறும் ெமூக உள்ளடககம் 
ேறறும் குடிதே ஈடுெோடு ேறறும் மவதல 
வோய்பபுகள் ஆகிய எடடு இலககுகளில் 
நோன்தக அதடவ்தறகோனச் ெரியோன 
ெோத்தயில் எம்.பி.பி.பி ்தறமெோது 
பெயல்ெடுகி்றது என்று அவர் கூறினோர்.

ஜார்ச்டவுன் - பினோங்கு ேோநகர் கழக 
(எம்.பி.பி.பி) மேயர் டதம்தோ இயூ துங் 
சியோங், உலக சுகோ்தோர அதேபபு, (WHO)  
அதனததுலக பநடபவோர்க வயது 
வோரியோக - நடபு்றவு நகரம் ேறறும் ெமூக 
(Age-Friendly Cities and Communities) 
விணணபெம் பவறறிபபெறும் என்று 
நம்பிகதகத ப்தரிவித்தோர்.

உலக சுகோ்தோர அதேபபு 
(WHO) அறிமுகபெடுததிய  வயது 
வோரியோன முயறசிதய பெயல்ெடுத்த  
ேோநில அரெோங்கம் எம்.பி.பி.பி-ஐ 
ம்தர்நப்தடுககபெடடதில் பெருமி்தம் 
பகோள்கிம்றன், என்்றோர்.

ெமூகததில் உள்ள முதியவர்களின் 
நல்வோழ்தவ மேம்ெடுதது்தல், அவர்களின் 
ெமூக ேறறும் பெோருளோ்தோரப ெங்களிபதெ 
அதிகரித்தல், அததுடன் ெல்மவறு 
வயதினரோல் மிகவும் நிதலயோன ேறறும் 
வோழககூடிய ெமூகதத்த உருவோககு்தல் 
ஆகியதவ இததிடடததில் இடம்பெறும்.

“ேமலசியோவின் புள்ளியியல் 
துத்றயிடமிருநது பெ்றபெடட ்தரவு 
அடிபெதடயில், 60 வயது ேறறும் 
அ்தறகு மேறெடட ேககள் ப்தோதக 
2020 இல் 14.87% இலிருநது 2040 ஆம் 
ஆணடுககுள் 26.2% ஆக அதிகரிககும் 
எனக கோடடுகி்றது.

“ேமலசியோவில் உள்ள ேற்ற 
ேோநிலங்களுடன் ஒபபிடுதகயில், 
பினோங்கு அதிகேோன 60 வயது ேறறும் 

அனைத்துலக வயது வாரியாக-நட்புறவு நகரஙகளின் வரினையில் பிைாஙகு இனைககப்படும்  
திட்்ட சைய்தியாளர அறிவிபபில் ஆட்சிககுழு உறுபபிைர சைாங எங, மற்றும் முககிய பிரமுகரகள் 

கலந்துக சகாண்டைர.

ஜார்ச்டவுன் - சிலிககோன் தீவு என்று 
பெயரிடபெடட, பினோங்கு ப்தறகுத தீவுத 
திடடததின் (PSI) கீழ் உள்ள மூன்று 
பெயறதகத தீவுகளில் ஒன்்றோன A தீவில் 
உயர் ப்தோழில்நுடெ ப்தோழில்துத்றயோன  
'ெசுதே ப்தோழில்நுடெ பூங்கோ( Green Tech 
Park) அதேககத திடடமிடபெடுகி்றது. 

இந்த  ெசுதே ப்தோழில்நுடெ 
பூங்கோவில்(GTP) ஆரோய்ச்சி ேறறும் 
மேம்ெோடடு ஆய்வகம்(R&D), டிஜிடடல் 
ப்தோழில்நுடெ ெோ்தனம், மின்- வியோெோரம், 
வணிக பெயல்முத்ற அவுடமெோர்சிங் (BPO) 
உள்ளடங்கும்," என ேோநில மு்தலதேச்ெர் 
மே்தகு ெோவ் பகோன் இமயோவ் பகோம்்தோர் 
அலுவலகததில் நதடபெற்ற பெய்தியோளர் 
ெநதிபபுக கூடடததில் இவ்வோறு கூறினோர். 

இந்த சிலிககோன் தீவில் மேம்ெோடுக 
கோணும் GTP ேறறும் BPO-வின் இருபபிடம் 
பிர்தோன ்தலததில் அதேநதுள்ளது. 
ஏபனனில்,  இது ெோயோன் பலபெோஸ 
ப்தோழில்துத்ற ேணடலம் (FIZ), பினோங்கு 

அதனததுலக விேோன நிதலயம் (PIA) 
ேறறும் சுல்்தோன் அபதுல் ஹலிம் 
முவோட்ோம் ்ோ ெோலம் ஆகியவறறிறகு 
அருகில் உள்ளது என்று நில மேம்ெோடு & 
பெோருளோ்தோரம் ேறறும் ்தகவல்ப்தோடர்பு 
ஆடசிககுழு உறுபபினருேோன ெோவ் 
ப்தரிவித்தோர். 

மேலும், EIA இன் ஒபபு்தலுககுப பி்றகு 
்தறமெோது ேோநில அரசு, இததிடடம் 
பெயல்ெடுததும் கூடடோளர் (PDP) மூலம்   
பினோங்கு ேோநில சுறறுச்சூழல் துத்றயிடம் 
இருநது சுறறுச்சூழல் மேலோணதேத 
திடடததிறகோன (EMP) ஒபபு்தலுககு 
விணணபபிககும் ெணியில் ஈடுெடடுள்ளது, 
என மு்தலதேச்ெர் விளககேளித்தோர். 

"இந்த ஆணடின் மூன்்றோம் கோலோணடில் 
EMP அனுேதிக கிதடத்த பின்னமர 
கடல் விரிவோககத திடடப ெணிகள் 
ப்தோடங்கபெடும், என்்றோர். 

அததீவில் ‘Heart of the Island’ (HOTI) 
எனும் வணிக தேயம் அழகிய நீர்முதனயில் 
கடடபெடடு சி்றபபு கோல்வோய்களின் 
வதலயதேபெோல் இதணககபெடும். 
இத்தலம்  ேோநிலததின் ேறப்றோரு சுறறுலோ 
அம்ெேோக திகழும் என விளககேளித்தோர். 

"இந்த இரணடுத திடடங்களும் 
'சிலிககோன் தீவு' பெருநதிடடதில் 
குறிபபிடபெடடுள்ளன. இததிடடம்  
பவறறிபபெறுவ்தன் மூலம் குத்றந்த 
கோர்ென் 2030 என்்ற நகர்பபு்ற 
ெவோல் திடடததில் ேமலசிய ெசுதே 
ப்தோழில்நுடெம் ேறறும் ெருவநிதல 
ேோற்ற கழகததின் (MGTC) வடிவதேபபு 
வதகககோன '5 டயேணட' அங்கீகோரதத்த 
பவறறிகரேோகப பெறறுள்ளது. கோர்ென் 
உறெததிதய 45 ெ்தவீ்தம் குத்றகக 
இலககுக பகோணடுள்ளது.

"PSI இன் வளர்ச்சியோனது பினோங்கு 

ேறறும் ேமலசியோவின் ஒடடுபேோத்த 
பெோருளோ்தோர மேம்ெோடடுககுத 
துதணபுரியும். இது 30 ஆணடுகளுககுள், 
பேோத்த உள்நோடடு உறெததியில் (GDP) 
ரிே2.2 டிரில்லியன் ேறறும் பவளிநோடடு 
மநரடி மு்தலீடடில் (FDI, ரிே70 பில்லியன்) 
ேறறும் ெல்மவறு துத்றகளில் 460,000ககும் 
அதிகேோன மவதல வோய்பபுகதள வழங்கும்," 
என நம்பிகதக ப்தரிவித்தோர். 

மு்தல் பெயறதகத தீவிறகோன 
கடல் மேம்ெோடடுப ெணிகள் 
2025 இல் நித்றவதடயும் என்று 
எதிர்ெோர்ககபெடுகி்றது. அம்தமவதளயில்,  
2026 இல் ப்தோழில்துத்ற வளர்ச்சிப 
ெணிகள் ேறறும் அ்தறகு அடுத்த 
ஆணடுகளில் GTP பெயல்ெோடுக கோணும் 
என சிலிககோன் தீவின் எதிர்கோல 
மேம்ெோடடுத திடடததின் விளககககோடசிக 
குறிதது ெோரிெோன் விளககேளித்தோர். 

சிலிக்�ான் தீவின் மமம்பாட்டுத் திட்ட மாதிரி ்வமரப்படத்மத பினாங்கு உள�ட்டமமப்பு �ார்ப்பமரஷன் க்சன்.கபர்்ாட் தமலமம நிர்்வா� அதி�ாரி, 
டத்மதா� பாரி்சான், ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர் ோய்ரில் கீர் கோ்ாரி; முதலாம் துமண முதலமமச்சர் டத்மதா அமாட் ோக்கீயுடின்; மாநில 
முதலமமச்சர் மமதகு ்சாவ் க�ான் இம�ாவ்; இரணடாம் துமண முதலமமச்சர் மபராசிரி�ர் ப.இராம்சாமி; மாநில அரசு க்ச�லாளர், டத்மதா மு�மட் 
்சாயுத்தி பாக்�ார் (இடமிருந்து ்வலம்) ஆகிம�ார் �ாணபிக்கின்்றனர்.

சிலிககான் 
தீவு ்பசுனை 
த�ாழில்நுட்்ப 
பூஙகாவாக 
உருைாறறம் 

காை இலககு
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ஜார்ச்டவுன் - ேததிய அரெோங்கம் ேோர்ச்டவுன்-ெோயோன் 
பலபெோஸ இலகு ரயில் மெோககுவரதது (எல்.ஆர்.டி) 
கடடுேோனத திடடதத்த விதரவுபெடுத்த பினோங்கு ேோநில 
அரெோங்கததிறகுக கூடு்தல் நிதி ஒதுககீடு வழங்கும். இது 
'தீவு ஏ' அல்லது ‘சிலிககோன் தீவு’ முன்பேோழியபெடட ப்தறகு 
கடல் விரிவோககம் மேம்ெோடடுத திடடம்  ப்தோடர்ெோன 
ெல்மவறு ்தரபபினரின் கருததுகதளக கணககில் பகோணடு 
பெயல்ெடுத்தபெடும்.

பிர்தேர் டதம்தோ� உத்தோேோ அன்வோர் இபரோஹிம் 
கடந்த மே,6 அன்று பெர்ேோத்தோங் ெோவ், ேோரோ ப்தோழில்நுடெ 
ெல்கதலககழக(UiTM)  பெரிய அரங்கததில் நதடபெற்ற 
ேமலசிய ேடோனி மநோன்புப பெருநோள் தி்றந்த இல்ல 
உெெரிபபில் இ்ததன அறிவித்தோர். 

"இந்தச் சிககதலத ்தணிககவும் மூன்று பெயறதக 
தீவுகள் குறிதது  ேறுெரிசீலதனச் பெய்து வரம்தெக 
குத்றககும் வதகயில், ேததிய அரெோங்கம் ஒரு பெரியத 
திடடததின் கீழ் நிதி ஒதுககீடு வழங்கும். இ்தன் மூலம், 
பினோங்கு அரெோங்கம்  எல்.ஆர்.டி திடடதத்த உடனடியோக 
பெயல்ெடுத்தககூடும்," என்று அவர் விளககேளித்தோர்.

ேததிய அரெோங்கததின் நிதியு்தவி பினோங்கு ேோநிலததின் 
மெோககுவரதது பநரிெதலக குத்றகக துதணபுரியும், என்று 
மெரோக ேோநில ்தம்பூன் நோடோளுேன்்ற உறுபபினருேோன 
அன்வோர் ப்தரிவித்தோர்.

பினாங்கு எல்.ஆர்.டி திடடம் செயல்்படுதத 
மததிய அரொங்கம் நிதியுதவி

்தோன் நிர்ேோணிககபெடும்," என்று ெதது 
கோவோன் நோடோளுேன்்ற உறுபபினருேோன 
ெோவ் கூறினோர்

'எதிர்கோலம் இங்மக ப்தோடங்குகி்றது' 
என்்ற கருபபெோருளுடன், பினோங்கு 
ப்தறகு கடல் விரிவோககப ெணிகதளத 
ப்தோடங்குவ்தறகு முன், பினோங்கு ேோநில 
சுறறுச்சூழல் துத்றயின்(DOE) சுறறுச்சூழல் 
மேலோணதேத திடடததின்(EMP) ஒபபு்தலுககு 
விணணபபிககும் பெயல்முத்றதயத ப்தோடர 
்தனது நிர்வோகம் உறுதிபூணடுள்ள்தோக 
பகோன் இமயோவ் விளககேளித்தோர்.

PSI இன் கீழ் உள்ள முழு கலபபு 
மேம்ெோடடுத திடடமும் பேோத்த உள்நோடடு 

உறெததியில் ரிே2.2 டிரில்லியன்(GDP);  பவளிநோடடு 
மநரடி மு்தலீடடில் (FDI) ரிே70 பில்லியன் ேறறும் நோடடின் 
பேோத்த வருேோனம் ரிே226.5 பில்லியன் பெறும் என 
நம்பிகதக ப்தரிவித்தோர்.

இது 30 ஆணடுகளுககுள், ெல்மவறு துத்றகளில் 
460,000ககும் அதிகேோன மவதல வோய்பபுகதள வழங்கும், 
என்்றோர்.  ேமலசிய ேடோனி தி்றந்த இல்ல உெெரிபபில் 
பிர்தேர் டதம்தோ� உத்தோேோ அன்வோர் ேறறும் அவர் 
்தம் துதணவியோர் டததின்� டோகடர் வோன் அசிெோ 
வோன் இஸேோயில் அவர்களுடன் இதணநது ெல்மவறு 
இனங்கதளச் மெர்ந்த 10,000-ககும் மேறெடட பெோது 
ேககள்  கலநது பகோணடனர்.

இநநிகழ்ச்சியில், ேோநில ஆளுநர் துன் அஹேத ஃபுஸி 
அபதுல் ரெோக, அவரது துதணவியோர் ம்தோ புவோன் கததிேோ 
முகேட;  துதணப பிர்தேர் டதம்தோ� டோகடர். அஹேத 
ேோஹித ஹமிடி; பினோங்கு ேோநில ெடடேன்்ற ெெோநோயகர், 
டதம்தோ லோ சூ கியோங், ெடடேன்்ற உறுபபினர்கள், 
நோடோளுேன்்ற உறுபபினர்கள் ேறறும் பினோங்கு ேோநில 
அரெோங்கததின் ்ததலதேப பெோறுபெோளர்களும் கலநது 
பகோணடனர்.

ேோநில மு்தலதேச்ெர் மே்தகு ெோவ் பகோன் இமயோவ், 
2026ஆம் ஆணடு ப்தோழில்துத்ற மேம்ெோடடுப ெணிகள் 
ப்தோடங்குவ்தறகு முன், எதிர்கோல மேம்ெோடடுத 
திடடேோன 'சிலிககோன் தீவு' 2025 இல் நித்றவதடயும். 
அம்தமவதளயில், 2027 ஆணடில் GTP எனும் ‘ெசுதே 
ப்தோழில்நுடெ பூங்கோ பெயல்ெோடுக கோணும் என 
எதிர்ெோர்ககபெடுவ்தோகவும் கூறினோர்.

“இந்த  ெசுதே ப்தோழில்நுடெ பூங்கோவில்(GTP) 
ஆரோய்ச்சி ேறறும் மேம்ெோடடு ஆய்வகம்(R&D), டிஜிடடல் 
ப்தோழில்நுடெ ெோ்தனம், மின்- வியோெோரம், வணிக 
பெயல்முத்ற அவுடமெோர்சிங் (BPO) உள்ளடங்கும்.

"மேலும், பினோங்கு ேககள் அதனவரும் நீணட 
கோலேோக எதிர்ெோர்தது வரும் மெோககுவரதது அதேபபின் 
(எல்.ஆர்.டி) பிர்தோன டிபமெோவின் கடடுேோனமும் இங்கு 

 பிைாஙகில் அனமககப்படும் எல்.ஆர.டி திட்்ட மாதிரி வனரப்ப்டம்.

பினாங்கு மாநில மமலசி� மடானி மநான்புப் கபருநாள தி்றந்த இல்ல உப்சரிப்புக்கு ்வரும��ளித்த பிரதமர் 
டத்மதா� உத்தாமா அன்்வார் இப்ராஹிம் அ்வர்�மள கபாது மக்�ள  ்வரம்வற்றனர். 

பினாங்கு மாநிலத்தில் நமடகபற்ற மமலசி� மடானி தி்றந்த இல்ல உப்சரிப்பில் 
கபாது மக்�ள �லந்து க�ாணடனர்.



槟州经济规划部门（BPEN）与国
家航天局（MYSA）日前签署

谅解备忘录，以开发遥感技术应用程
式和数据库系统，让槟州未来的发展
项目能更有效的展开监督和执行。

槟州首席部长曹观友说，该协议的
签订为双方提供了机会，并为即将落
实几个大型项目受益，包括管理和监
督槟州交通大蓝图 (PTMP）和南岛计
划 （PSI) 的各个要求。

他是在出席有关谅解备忘录签署仪
式上致词时说。

他说，这项谅解备忘录将利用航
天遥感技术和其他相关技术，例如
地理信息系统（GIS）和信息通信技

术（ICT），更有效地用于在槟城规
划、管理和监控大型物理发展计划、
项目或活动。

“相信透过此合作，能帮助州政府
在管理和监控未来各项发展规划提高
效率，包括槟城交通大蓝图和槟城南
岛计划。”

他说，“天眼”能更有效得帮助项
目规划和监控，及信息确认，一些州
属如彭亨州，更是利用此技术来计算
树木的数量。

州政府可直接获取卫星数据信息
他强调，此谅解备忘录并没涉及任

何财务或责任影响，因为这是州政府和

中央政府之间的合作。
“MYSA在合作中的角色包括建立和

维护该应用系统、提供航天技术服务、
培训及其他事项。”

“槟州经济规划局的角色则包括向
MYSA提供开发和运营应用系统的意
见、提供适当的软硬件和通信基础设
施，以确保顺畅运用该应用系统。”

他说，透过签署谅解备忘录，好处
是州政府可以直接从MYSA获取卫星数
据和信息，以监控与槟城州政府共同批
准的基础设施项目。

 他续说，MYSA的卫星图像可监测
相关地区的物理建设状况，而州政府关
注的监测重点是在填海活动期间，监测

船只挖泥活动。
“这是州政府为确保项目受到严密

监测所采取的一项倡议，透过MYSA卫
星收集数据与信息，以关注和监测如海
洋填埋废弃物，或其他未经授权非法活
动等。“

会上，槟州秘书拿督莫哈末沙育迪
代表州政府与国家航天局总监阿兹里卡
米尔签署谅解备忘录，并由槟州副州秘
书拿督莫哈末扎关及国家航天局副总监
安南见证。

与会者包括槟州第二副首长拉玛沙
米、槟州行政议员拿督阿都哈林、槟州
秘书拿督莫哈末沙育迪及槟城基础设施
机构首席执行员拿督斯里法力占。

20
23

 年
6月

1日
—

15
日

槟州经济规划部门与国家航天局合作，开发遥感技术应用程式和数据库系统，更有效的监督和执行槟未来计划。

开发遥感技术数据库系统
首长：有效监督未来发展项目
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报导：黄国伟
摄影：Ahmad Adil Muhamad

首相拿督斯里安华宣布，原则上同意
拨款协助槟州轻快铁计划；槟州首

长曹观友代表全槟民表示感激，并认为
这是首相送给槟民最好的2023年开斋节礼
物。

首相是于“昌明大马”开斋节门户开放
活动上，做出以上宣布。他表示，中央将
会在近期内与槟州政府展开商讨，如何合
作加快轻快铁计划的进度，舒缓槟州交通
阻塞问题。

他说，槟州的交通阻塞问题一直相当严
重，州政府对此曾多次求助前朝政府，以
尽快落实相应的交通发展计划，然而都未
获得重视。

同时，州政府也没有足够的资金，来进
行相关发展，以致州内的交通问题愈发严
重，而在他领导下的团结政府，则会一视
同仁对待各州，其中也包括槟州的这项诉
求。

“这是一项庞大的计划，所以我们将与
州政府研究如何尽快落实计划，其中也包
括这项计划的资金来源，和槟城南岛填海
计划的规模问题。”

他补充，马来西亚首都吉隆坡拥有许多
公共交通系统，如轻快铁、单轨火车和捷
运等，而做为国内另一主要城市，槟州理
应也能参考首都模式，来舒缓州内的交通
问题。

“我们协助槟州并非厚此薄彼，事实上
除了槟州，其他由反对党领导的州属如玻
璃市、吉打和吉兰丹等，也同样在不同领
域，获得中央增加拨款协助。”

较后，首长在面对记者提问其中细则时
表示，槟州政府获得原则上同意，拨款协
助槟州完成轻快铁计划，这也意味着槟州
10年来的努力终于见到成果。

“我们在轻快铁计划上做出了许多努
力，一路走来相应的基本工作都已完成，
在中央协助下，轻快铁计划将很快能够提
上日程。”

缩小南岛计划寻双赢方案
针对安华提议缩小槟城南岛计划，首

长指出，他将与涉及单位包括负责的公司

进行商讨，以寻找双赢方案来完成有关计
划。

他解释说，早前的规划是以槟城南岛填
海计划，造出3座人造岛屿，所得的盈余
支付轻快铁计划，而州政府不必为此付出
任何费用。

无论如何，由于扣除成本后，首座岛屿
矽谷岛（前称A岛）无法完全负荷轻快铁
计划费用，因此，如按照原本计划，有关

工程必须要B岛及C岛的盈余，才能支付整
个工程。

“在安华做出这项宣布后，我们将会重
新审视整个计划，包括首相提及的缩小填
海计划建议，来加快整个计划的进行。”

陆兆福：中央全权接管
另外，交通部长陆兆福表示，中央政府

原则上同意拨款槟州政府兴建轻快铁，这

也意味着有关计划将由中央全权接管。
因此，中央只会把槟州的规划做为参

考，并不会完全尊照交通大蓝图的建议行
事，如原本把兴建轻快铁总站，定在硅谷
岛一事可能会有所变动，并在一些细节的
执行上调整。

“这是为了加快整个计划的进行，我们
可能会在槟岛合适的区域觅地建设总站，
如果执意把总站设在人造岛，这将拖延到
整个计划。”

无论如何，槟州首个轻快铁路线，将从
光大至峇六拜路线已经基本确定，因联邦
政府也同意，有关路线对槟州轻快铁系统
的重要性。

另外，他也说，拨款兴建轻快铁的方式
也有待商权，可能是发展基金、预算外拨
款或公私合作模式等。

“中央政府所参与的项目定调在轻快
铁计划，而槟城南岛填海计划则不在此
列。”

他重申，他将确保槟州轻快铁计划在
最短时间内提上日程，以冀能尽快完善槟
州的公共交通系统，协助槟州舒缓交通问
题。

上述位于威中峇东埔举行的开斋节门户
开放活动，共获得逾万人次参与其盛，以
一睹首相风采。

中央拨款槟轻快铁计划
首长：首相给槟民最佳开斋节礼物

会场外另设帐篷招待民众。

边享受美食边观赏精彩歌舞表演，让出席者度过欢乐的一天。

多样美食让民众大快朵颐。
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报导：翁懿娴
摄影：档案照 / 受访者提供

随着我国首相拿督斯里安华日前宣
布，中央政府将协助及资助槟州

政府落实峇六拜轻快铁项目，这项迎来
曙光的好消息，让槟州的发展再迈前一
大步。

计划中的轻快铁的路线，会是从乔治
市的光大至峇六拜，其中的站点包括了
槟城国际机场。

《珍珠快讯》抽样访问了民众，同时
也访问了工业界及酒店业的代表，受访
者认为这会是很好的开始，尤其可解决
越来越严重的交通堵塞问题，其次将为
槟州增值，吸引更多的人到来槟州。

惟，也有受访者希望发展槟州的同
时，也保留绿肺及历史悠久的古迹建
筑，避免槟州失去原有的魅力，不让发
展洪流破坏。

王寿苔：对州投资带来益处
大马半导体工业

协会（MSIA）主
席拿督斯里王寿苔
接受《珍珠快讯》
电访时表示，这对
州内的投资发展方
面带来益处，而这
轻快铁项目带来很
强的讯息，即告诉
投资者，槟州会继
续提升交通基本设
施，为人民带来更
多便利，也创造更
多的机会。”

“这当中也增强投资者对槟州的信
心，因为基本设施会是投资者考量的因
素之一，以往州内的交通基本设施是有
限的。”

他希望这长谈多年的轻快铁项目能够
尽早落实，因为州内的交通堵塞情况已
日趋严重。

“轻快铁若落实，就可减少路上的轿
车和摩托，而首要开展的峇六拜轻快铁
路线，将让工业区的上班族可选择使用
这公交系统上班。”

“同时，前往槟城国际机场的车辆
也会减少，这无疑也会舒缓当地的交
通。”

他续说，一旦减少车流量，所排出的
废气也会跟着减少，这对于环保来说是
好事。他认为，槟州人民应该欢迎这项
目的落实。

吴乃庆：为槟旅游州增值
大 马 酒 店 公 会

（MAH）槟城分会
主席吴乃庆表示，如
果轻快铁项目顺利落
实，这会让身为旅游
州的槟城增值。

“尤其是第一路线
是从光大至峇六拜，
其中一站会是在槟城
国际机场，这对要到
市区的国外旅客来说
相当方便。”

他相信，有关轻快
铁路线也会经过峇六
拜区的槟城国际会展
中心，这会很好的带动周边的活动，尤
其访客可乘搭轻快铁到国际会展中心。

他分享表示，有不少游客或参展访客
因为便利，选择入住会展中心附近的酒
店，但是入夜后，国际会展中心附近就
没有太多的活动可参与。

“因此轻快铁若建成，可让游客更方
便到其他峇六拜区以外的地区。当然，
对本地民众来说，都是方便的。”

他透露，早前已连同酒店业者向州政
府反映，对轻快铁工程或会带来噪音的
顾虑，他冀望工程开跑时，当局能够执
行将噪音给降低的措施，避免邻近的酒
店受影响。

他冀望这项目能够尽快落实，毕竟
是已进行多年的筹划。

连毓凯：需周详规
划前期工作

槟市民连毓凯接
受访问时指出，他
蛮期待这轻快铁项
目的启动，因为可
带动州内的经济，
惟项目进行的前期
工作，必须周详的
规划，避免衍生不
必要的问题。

他 补 充 ， 槟 城
峇六拜轻快铁项目
终见曙光是好事，
这可促进槟州的发
展，尤其是减少车流量和解决堵车的问
题。

“当州内的车流量减少了，堵车情况
解决了，就能更专注于州内的各领域发
展。”

黄润玲冀不破坏环境及古迹
民众黄润玲受访时指出，若以槟城目

前的堵车情况看来，确实是需要轻快铁
来舒缓交通。

惟，她希望这项轻快铁工程在进行的
时候，不破坏原有的环境生态，甚至是
槟 城 珍 贵 的 古
迹建筑。

她 坦 言 ， 若 看
目前槟城整体的发
展及地理环境，她
个人认为并不需要
轻快铁，游客或民
众 边 驱 车 边 看 风
景，会是很好的体
验。

“ 但 是 无 可 否
认槟城的堵车问题
越来越严重，因此
最终的解决方案就
只好建轻快铁来舒
缓。”

陈鈺枚: 把握时间迈向2030愿
陈鈺枚表示，

这 无 疑 是 件 好
事，加上有中央
政府的协助和首
相的拨款给予槟
州来实行轻快铁
项目，让槟州加
快脚步迈向更国
际化的城市。

“ 据 我 早 前
接触到的讯息显
示，马来西亚未来
将会成为乐龄国，
老 人 比 例 将 占 逾
60%，因此更完善
的基础及交通设备，是很重要的。”

她指出，槟州政府极力提倡槟城2030
愿景，而距离2030年，还剩7年时间，
应该要捉紧机会，尽速开展这项目。

“东南亚国家如日本、韩国很早就有
地铁、轻快铁设备，方便市民和游客，
且非常环保，在少污染和少塞车的情况
下，空气素质好，人民也健康。”

她说，若未来槟城的轻快铁路线更趋
成熟及完善的话，让学生可更方便的乘
搭，家长也省却时间，不必忙载送而塞
车，对上班族来说也很方便。

“我很期待轻快铁项目的开展，但槟
城还是需要保留绿肺，让民众有休闲的
好地方。”

峇六拜轻快铁项目迎曙光
为槟州增值解决交通堵塞

中央政府将协助槟政府落实峇
六拜轻快铁项目，这让槟州的
发展再迈前一大步。

拿督斯里王寿
苔：增强投资者
对槟州的信心。

吴乃庆：若轻快
铁项目顺利落
实，这会让身为
旅游州的槟城增
值。

陈鈺枚：槟州政府
应抓紧机会，尽速
开展工程，达到槟
城2030愿景。

连毓凯指出，项目
进行的前期工作，
必须周详的规划，
避免衍生不必要的
问题。

黄润玲希望，轻快
铁工程不破坏原有
的环境生态及古迹
建筑。

多样美食让民众大快朵颐。

峇六拜轻快铁项目一旦落
实，相信日后可有效解决州
内的交通堵塞问题。
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睽违3年，槟州全民庆卫塞大游行
今年复办，25辆花车从车水路马

佛总浩浩荡荡重新出发，吸引了大批
民众与善信沿路围观。

槟州首席部长曹观友在开幕礼上
说，今年的卫塞节主题是“齐心启
力、国富民强”，强调团结、协作和
奉献的重要性。

“佛教教导要关心他人、为他人
服务，并且尽力减少苦难和不幸，希
望所有人都能够通过行动来实践这精
神，为社会和国家做出积极贡献，
创造更美好、更富足和更平等的未
来。”

“长时间的疫情和行动管制令让槟
城的佛教徒们错过了卫塞节花车游行
的盛况，今年这盛大的庆典终于得以
在槟城重启，大家可以再次以喜悦的
心情齐聚一堂。”

他说，要举办像卫塞节游行这样的
宗教庆典，需要一个和谐、安定、包
容的社会和人民。

“马来西亚人民很幸福，因为我
们虽然生活在一个不同种族和宗教
的环境中，但依然可以互相包容和尊
重。”

他说，槟城人民更是有福气，可以
参与这么壮观、整齐、庄严的卫塞节
游行队伍。

“我们应尊重和欣赏各别宗教的价
值和信仰，不论信仰背景如何都可以
学习佛教的核心价值观，即尊重和平
等，并将之运用于生活中，这样不仅
可以带来更多正面的影响，也能促进
社会的和谐发展。”

最后，他也祝福所有佛教徒平安幸
福、阖家安康、卫塞节快乐。

骆福汉：传承和延续佛法精神
槟州卫塞节庆委会主席拿督骆福汉

说，卫塞节庆祝活动目的是为了建立
一个充满智慧，慈悲和平等的社会。

“我们首先应负起传承和延续佛法
的精神，以增强人们的社会意识，并
达到爱心社会。

此外，他也表示，信徒们更要进一
步强化佛教文化，使佛法融入日常生
活，并负起传播佛陀的教诲的重任，
以使子孙世世代代受益。

“衷心希望所有马来西亚人不会
将重点放在彼此之间的差异，而是积
极寻找共同点，促进不同种族和宗教
之间的团结，维持一个和平繁荣的国
家。”

日恒：发扬团结互助精神
马来西亚佛教总会全国总会长日恒

长老说，今年卫塞节主题为“齐心启
力、国富民强”，而目前大马社会发
展正处于重要时期，他呼吁全体同仁

发扬团结互助的精神，为未来善心社
会奋斗。

“世界之大，人口众多，贫富差距
和天灾人祸依旧存在，而国家体系不
足以帮助所有有需要的群体，因此需
要佛教慈善公益事业的支持，给予资
源上和心灵上的支持，这是值得大家
关心的。”

他鼓励人们广善布施，或许只是布
施一份一毫，但希望大家能把慈善心
化为动力，成为助人为乐的人。

“我也希望全国各地的慈善团体发
挥此精神，一同能协助更多的人。”

当晚卫塞节花车游行全程7公里，在
傍晚6时举行仪式后，于傍晚7时从车
水路开始出发，路经邦咯路、加拉歪

路、太子路、霹雳路、中路、安顺路
与油较路，再返回车水路马佛总，大

约晚上11时结束。
相较于以往卫塞节花车游行超过

30个单位和上万人参与，这次为了控
制人潮，只限25个单位参与游行。不
过，许多民众都携带一家大小，夹道
迎接这睽违3年的花车游行，场面热闹
祥和。

槟卫塞节游行复办
首长：互相尊重塑造和谐社会

台上左起林金泉、川口伊靖、拉斯查
特、黄得轩、祝友成、文建长老、
日恒法师、首长曹观友、达摩旺沙
法师、林慧英、骆福汉和林发美一
起与4受惠团体代表合照。

卫塞节浴佛，象征洗净内心尘垢。

一家大小向佛车祈求合家平安。

今年的佛陀花车首次以6色水果做装饰。

民众踊跃参与全民庆卫塞大游行。
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槟岛市长拿督尤端祥日前最后1天
上班，在市政厅职员陪同下打卡

下班，为32年公务员生涯画下句点。
退休后的第1天，他最想做的事就是骑
脚车！

这位积极推动脚车运动，并为建设
脚车设施不遗余力的市长，尽管已是
60岁乐龄之年，但热爱运动的他，身
型依然保持得很棒，体力更是旺盛，
他打算明天骑脚车上升旗山，度过卸
下重任的第1天。

尤端祥是在1991年3月1日加入当时
的槟岛市政局，由于表现杰出，一路
提升至2018年1月22日荣升市长，5年
后的今天，即5月5日踏入60岁退休年
龄前夕，卸下市长职位，交棒给市政
厅秘书拿督拉詹德兰。

尤端祥最后1天下班前，在光大第
17楼办公室接受《珍珠快讯》访问时
说，他如常在早上8点前就打卡上班，
出席记者会、一连串的会议，还有欢
送会等，像平时般忙碌，一眨眼就到
了下班时间，有如一转眼，30多年市
政厅生涯就这样过去。

回顾其辉煌的市政厅生涯，除了令
人津津乐道的脚车道及相
关设备，他也对位于槟
岛湖内的国际会展中心
(Spice CC)及室内体育馆
(Sports Arena)转型成功感
到满意。

“ 此 中 心 的
成 功 之 处 ，
是 提 升 设 备
后 提 供 高 端
平 台 ， 主 办
了 多 项 大

型国际活动，让槟城在国际舞台发光
发热，成为了本区域最亮眼的会展中
心。”

推动数码化迈向智能城市
他认为，槟城要实现《2030愿景：

重家庭、拥绿地、精明州、耀全国》
，就要推动数码化。

“我们需要推动更多智能措施，为
精明州愿景打好基础，但重点还是说
到做到，不要只是空谈前景，而是实
实在在的去做，并且是可持续性的措
施或计划，才能真真正正的实现智能
城市。”

“ 要 成 为 精 明 州 ， 其 实 就 要 从
小 孩 开 始 抓 起 ， 比 如 设 立 创 客 室
(Makerspace)，推动STEM教育（科
学、工艺、工程及数学）以培养科技

人才，成为高科技工业的人才库，
将槟城打造成智慧型且宜居的城
市。”

槟岛市政厅正在推动或已完成许
多智能计划，尤端祥希望计划可以
与时并进，随着时代不断提升，持
续性的发展，这样就能不断造福人
民，同时让槟州继续向前迈进。

他语重心长的说，最感谢的还是
槟岛市政厅团队，要管理一个拥有
超过3000人的大机构绝对不简单，在
大家互相体谅，精诚团结下，才让他
好不容易的走到今天。

至于退休计划，他打趣的叫记者
给他建议。“说真的，我还没有什么
打算，过去几年太忙了，让我放空放
空，休息一下再说吧！”

槟岛市政厅在今年4月已向世界卫生
组织(WHO)提交申请，以把槟岛列为
年龄友善城市(Age Friendly City)，
放眼3年内获得相关地位。

槟州妇女发展机构首席执行员王美
玲在记者会上说，目前有关当局正展
开问卷调查，以便尽快把问卷呈交世
卫，希望各种族、性别及年龄层槟岛
人踊跃参与。

她指出，上述问卷主要想了解槟岛
人的需求，以便能够改善岛内的设施
及服务。

槟 州 妇 女 、 家 庭 事 务 、 社 会 发 展
与性别包容委员会主席章瑛称，根据
世卫组织，目前东南亚人口老龄化比
率不断上升。在2017年、2030年及
2050年60岁及以上的人口增长率，将
分别提高9.8%、13.7%和20.3%。

“槟城也面对同样情况，即177万
人口中有15%是60岁及以上者，州政
府非常重视此问题，并准备迎接2040
年迈向老年化州属的挑战。”

她指出，该会于去年10月17日推
出了“活跃老化计划路线图”，其中

一项策略就是向世卫提出年龄友善城
市。该线图涵盖8个范畴，即交通、
房屋、社会参与、尊重与社会包容、

公 民 参 与 就 业 、 通 讯 与 讯 息 、 社 区
支持与卫生服务，以及室外空间与建
筑。

“槟州政府希望通过此倡议，帮助
各年龄层获得更具包容性并符合人民
需求的服务和基设。”

槟申列年龄友善城市记者会。前排左起：尤端祥、章瑛及王美玲。

尤端祥卸下槟岛市长职最想骑车
冀持续性推动计划迈向智能城市

槟申列年龄友善城市 放眼3年内获世卫批准

尤端祥是脚车爱好者，连办公桌
上也摆着脚车模型。
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大山脚妇女权益醒觉协会与Sneham 
Malaysia即日起展开合作，以壮大

团队，加强社会服务范围与品质，让更
多弱势群体及有需要的女性受惠。

槟州妇女、家庭及社区发展委员会主
席章瑛行政议员说，两个组织的合作让
团队更强大，帮助更多有需要的人。

“这些组织都是受过专业训练者，因
此所有求助者的信息一切都会保密，求
助者无需担心资料外泄。”

她说，现今很多受害者不愿意向父
母、朋友或师长求助，主要是因为他们
会被训斥一顿，或者事情被更多人知
道，而透过专业政府组织的协助，不会
去批判当事人。

“我也在此奉劝所有人，帮人是有限
度的，在帮助他人时，前提是先保护自
己。”

她说，社会发展要达致更成熟，必须
更多人的参与，包括父母、师长，以正
确的态度去聆听受害者的心声。

大山脚妇女权益醒觉协会与Sneham 
Malaysia即日起展开合作，以壮大团队，
加强社会服务范围与品质，让更多弱势
群体及有需要的女性受惠。

槟州妇女、家庭及社区发展委员会主
席章瑛行政议员说，两个组织的合作让
团队更强大，帮助更多有需要的人。

“这些组织都是受过专业训练者，因

此所有求助者的信息一切都会保密，求
助者无需担心资料外泄。”

她说，现今很多受害者不愿意向父
母、朋友或师长求助，主要是因为他们
会被训斥一顿，或者事情被更多人知
道，而透过专业政府组织的协助，不会
去批判当事人。

“我也在此奉劝所有人，帮人是有限
度的，在帮助他人时，前提是先保护自
己。”

她说，社会发展要达致更成熟，必须
更多人的参与，包括父母、师长，以正
确的态度去聆听受害者的心声。

弗罗伦斯：提升女性保护意识

Sneham Malaysia的主席拿督弗罗伦斯
说，该组织的主要宗旨，除了协助社会
上的弱势群体，更重要的是提升女性的
醒觉意识。

她在记者会上，也分享了三个个案，
提醒女性们，若遇到任何问题记得找人
倾诉，勿收在心里，而造成忧郁症和自
杀等更严重的问题。

她说，第一个个案是一名女性向银行
借贷来资助情人，但在分手后面临巨大
的债务，导致忧郁症和企图自杀。

第二个个案则是一名年轻女性与朋友
外出，因不识酒性而被灌醉，最终被一
名男性友人带往酒店强奸。

“她也提醒女性外出社交时要保持警

戒，若发现不妥立即离开现场。”
同时，她也劝勉女性勿将签署任何不

确定性的文件。

许美凤：疫情后个案增加
大山脚妇女权益醒觉协会主席许美凤

说，2020年疫情暴发至今，家暴事件及
身心理个案有所增加。

“本协会也是槟州前线支援站(First 
Support Point) 成员之一，为遭受家庭暴
力的受害者提供第一时间的援助。至于
接到需要辅导的个案，我们则会转接于
槟城妇女醒觉协会(WCC) 或位于威省的
PPW。”

他说，该会于每个月的第二个星期天
下午三点至四点开放会所以便让大众可
以前来寻求帮助。

同时，该会也提供法律咨询援助，若
有需要此服务者可提前预约，电话号码
如下：

(1)012-415 0188 (WRAA 热线）
(2)012-494 9957 （许美凤）
“ 我 们 将 尽 力 为 所 无 要 据 助 的 受

者提供帮忙，尽心尽力把服务做得更
好，但因本协会只是个小小的非营利
组织 (NGO)，能力有限。所以将会和 
SNEHAM MALAVSIA 展开进一步合
作，协助更多有需要的人。”

峇央峇鲁玛苏丽组屋重建计划第一期
工程已在4月完成招标工作并委任承包
商，预计明年正式动工，3年内完成。

槟州房屋及地方政府委员会主席佳
日星召开记者会指出，玛苏丽组屋重
建是城市再生计划下首个啟动的项目，
而重建计划的第一期工程，包括兴建
一栋38层高、共300间A型（廉价）及
B型（中廉价）可负担单位的房屋。

“我们将在原有组屋旁的空地兴建
这300个单位，即105个850平方呎单
位，以及195个900平方呎单位，竣工
后将免费让原有5栋组屋居民迁入。”

他说，在重建计划中，除了上述的
第一期工程外，当局也将兴建一栋46
层高，共770个C型单位的可负担房
屋，每单位881平方呎，以及兴建33层
高，共410个单位的服务式公寓，当中
包括133个500平方呎单位、137个900
平方呎单位以及140个1055平方呎单
位。

他称，原本居住在5栋组屋的居民除
了获赔A型或B型可负担房屋外，也会
获得优先权购买C型可负担房屋及服务
式公寓。

他坦言，他理解当地居民等待已
久，也知道从提出重建计划至今已超
过5年，他本身已是第9次前来与当地
居民会面讲解，但这期间有很多事项
包括技术问题、法律问题等需解决，
而且根据现有的房屋法令，重建计划
需获得100%的居民赞成后方能展开，
只要有1人反对，重建计划就无法开
始。

“所幸的是，如今终于获得居民

100%的赞同，等到第一期工程完成
后，居民便可从原本的300平方呎单位
搬到更大更舒适的单位，这也是州政
府所乐见的。”

他说，由于槟城土地有限，尤其在
槟岛，所以不得已需要填海来进行发
展，而另一个方式就是重建计划。

佳日星希望人民能够理解重建计划
的原由及对人民的益处，并指城市再
生计划共圈定5个地点进行重建，而其
他4个地区的组屋重建计划也将像马苏

玛苏丽组屋重建计划完成招标
佳日星：料明年动工3年内完成

妇女权益醒觉协会与Sneham合作

章瑛：助弱势群体渡难关

佳日星讲解玛苏丽组屋重建计划概念图。佳日星讲解玛苏丽组屋重建计划概念图。

大山脚妇女权益醒觉协会与Sneham Malaysia展开合作。（前排左2起）许美
凤、章瑛及弗罗伦斯。
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佳日星讲解玛苏丽组屋重建计划概念图。

报导：冯芷芸
摄影：Noorsiti Atikah Rahmat

随着迈入工业4.0及数字化转型的时
代，槟城政府透过槟城科学理事

会、槟城数学平台、槟城圆顶科学馆、
槟城数码图书馆及槟城技术发展中心，
多管齐下进行各项计划来提升培养州内
科技人才的效率，以应对工业对于人才
需求。

人才发展对槟州的未来非常重要，因
为相关人才是让国内及国际投资者，继
续留在槟州投资的关键。为此，这些机
构都在共同使命下，肩负着培养年轻一
代的挑战，通过将人才与就业机会联系
起来，弥补人力短缺的差距。

槟州STEM总经理郑焯荣接受《珍珠
快讯》专访时说，随着槟城工业蓬勃发
展，许多国外的企业都纷纷来槟城投
资，但随之而来的确是人才短缺的问
题。

不仅如此，目前一些学院内与STEM
相关科系(科学、技术、工程及数学)的
学生人数，也大约下降了50%，因此我
们并不能等到学生们中学毕业，或大学
开放日时，才向他们讲解科学对于未来
职业生涯的好处，而是必须采取主动的
策略，从小培育他们对于科学的兴趣。

作为槟州政府倡议的科学机构，我们
致力于协助州政府，来教育和培育年轻
一代，并启发他们对于科学的兴趣，从
而选择科学相关的领域继续深造。”

他说，现今的时代，学生们未来的出
入有更多的选择，尤其受到社交媒体的
影响，年轻人更倾向于选择从事网络社
交媒体如TikTok平台、亦或者电召和外
卖服务等，不需苦读却能带来收入的职
业，但这些，并不是长久之计。

“我们从小学开始，就激发学子们在
科学、科技、技术和数学（STEM）领
域的兴趣，让更多学子们能在中四及中
五可以选择科学为主修科目。”

他说，槟城STEM推行了多项活动，
当中包括2019年实施的StepUp提升计
划，以及Tech Start计划，这些旨在激发
初中学生对 STEM 学习的兴趣，并激励

他们在相关领域继续深造。

今年推动未来保障计划
郑焯荣也透露，今年将会开展一项

重头计划，就是STEM未来保障计划
（STEM Future-Proofing），主要为学
生提供工程学和电脑科学方面的基础学
习，为期2年。

“这项计划将与今年5月开展，提供
中四和五的学生，在工程学和电脑科学
基础学习，此计划将会涉及10所学校，
每间学校共有25人参与，目前尚有6个学
校的空额有待申请。”

他透露，现今的学校大多数都是按照
教程教课，并没有专注于工程和科技领
域方面的知识培养，作为更了解工业领
域发展和市场需求的机构，我们应协助
填补学校的不足，让人才更具备与科学
相关的技能与实力。

“一些学校老师并无具备时下最先进
的科技和技术知识，或者学校财务和设
备不足的问题，因此透过STEM未来保
障计划所举办一系列工作坊以及训练营
等等，让他们率先具备和熟悉一些科学
技能。”

他说，无论高中毕业后学生的计划是

什么，他们都需要在这些学科中建立起
牢固的基础，这样的基础对于学生在工
程学和电脑科学领域取得成功是至关重
要的。

王成合：趣味方式将数学融入生活
槟城数学平台总经理王成合说，生

活的一切，离不开数学，因此槟城数
学平台的主要角色，除了激发学生们
对于数学与科学的兴趣外，也用趣味
的方式将数学融入于生活中。

“槟城数学平台自2017年创设以
来，举办了不少活动和工作坊，目的就
是要让学生们踏出第一步，提升和拓展
对于数学的兴趣，掌握各项软技能，并
运用于未来的工作和生活中。”

他说，槟城2030愿景其中一项就是要
成为精明州和耀全国，要在科技发展方
面成为引领全国的州属，培育相关人才
必不可少。

“我们举办的工作坊不只是课本上的
数学教程，而是教导他们将数学融入于
生活中，例如我们教导学生如何使用电
子表格软件Excel，这有助于他们日后
学习和工作中使用。此外，我们还举办
其他活动如智力游戏挑战、STEM大挑
战、象棋陪练和个人品牌塑造等软技能
活动课程。”

他说，学校和教育局都将我们视为伙
伴，因为并没有改变教育体制，也没有
举办与学校重叠的课程，主要是灌输孩
子们对于科学的醒觉意识，了解科学对
于未来在职业和生活中的重要性。

“一些学校面料财务和设备不足的
情况，因此槟城数学平台就扮演者辅助
的角色，寻找赞助和资金以及专业数学
的师资来举办课程 ，弥补课程的不足
之处，而槟城数学平台也是全国唯一个

数学平台，希望能启发其他州属效而仿
之。”

邱武威：通过工作坊让学生接触科学
光大圆顶科学馆首席执行员邱武威

说，该馆主要是将小学生们带入该科学
馆，让他们体验和发掘科学的奥妙及趣
味性，但在孩子们感到新奇之后，我们
也举办一系列的实际性的工作坊，延续
他们对于科学的好奇。

“我们一直以来都会配合佳节，包
括在农历新年、开斋节、屠妖节和圣
诞节举办“科学、工艺、工程、数学
教育(STEM)活动，同时各种不同主题
的工作坊如女性科学工作坊(Women In 
Zcience)、Innospark计划、成功之路(path 
to success)工作坊等。”

他说，培育人才并不是短期内就能看
到成果的项目，而是必须从小学甚至学
前教育开始，而槟城圆顶科学馆是让他
们有更多的机会接触科学。

“许多人都只专注于培育优等生，
但其实中等学生加以培育仍有很大的潜
能，因此槟城科学馆未来会更专注于郊
区的学校，以及成绩中等的学生，让他
们更多的接触科学知识。”

他透露，每当在说服一些位于郊区
的学校前来参加STEM相关工作坊或者
比赛，一些学校因为没有自信而不敢参
加，但后来再三游说后，相关学校不仅
参加了STEM比赛还得了奖。

“槟城仍有很多学校在STEM方面的
知识和接触非常之少，这是我们必须要
改善和触及的地方，因此接下来我们也
会更专注于威省地区一些位于郊区的学
校，让他们有更多的机会接触科学相关
活动，提升他们对于STEM的信心及了
解。“

科技相关科系学生人数下降
郑焯荣：需主动出击激发对STEM兴趣

培育人才无法短期内就能看到成果，必
须从小学甚至学前教育开始。

州政府积极培
育儿童对科学的
兴趣。

邱武威(左起)、
郑焯荣与王成合
接受《珍珠快
讯》访问。
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槟 槟州首长政治秘书，光大区州议
员兼槟州姐妹城市和友好城市协

调委员会副主席郑来兴，日前出席在
北京福建大厦福建堂举办的“2023世界
闽南语金曲颁奖盛典暨海峡两岸闽南
语音乐大奖赛新闻发布会”，场面人
山人海、非常壮观。

“2023世界闽南语金曲大奖”将于
今年5月正式面向全球启动报名，在厦
门、漳州、泉州，港澳台地区，以及
新加坡、马来西亚、菲律宾、印尼、
美国等国家设置12个赛区。赛事对参赛
者不设任何限制，只要热爱音乐，喜
欢闽南语歌曲，都可以唱给世界听。5
月-6月面向全球报名和作品征集，7
月-8月进行全球初选及全球50强选拔
赛，9月开启晋级赛，从晋级赛中脱颖
而出的10强选手进入总决赛。

总决赛暨颁奖盛典将于年底隆重举
行，现场决出冠亚季军，同时颁出面向
世界闽南语歌坛的诸多重量级金曲奖奖
项，授予在闽南语音乐创作与演唱中做
出突出贡献的艺术家和艺术新秀。

“2023世界闽南语金曲大奖赛”的
举办缘由因去年“2022世界闽南语金曲
大奖”获得巨大成功后，在取得一定的
基础后决定延续今年继续举办。根据去
年大赛统计，去年大赛吸引了6000多名
（组）不同年龄、种族、国籍的选手踊
跃参赛。其中东南亚的马来西亚、新加
坡、印尼等赛区的总报名者达到1000人
左右，中国台湾地区报名人数也超过
1000人。选手们的精彩表现、多种音乐
元素的交织融合，展现了闽南语歌曲所
蕴含的深厚文化底蕴和闽南语音乐巨
大的发展潜力。100多家海内外媒体宣
传报道了此次赛事活动，还有数十个媒
体平台对总决赛暨颁奖盛典进行直播或
转播。截止目前阅读量、点击量、观看
量，初略统计已超过1.5亿。

这 对 于 加 强 两 岸 交 流 ， 增 强 民 族
凝聚力起到了积极的作用，也让不同
肤色和背景的人共享闽南音乐文化盛
宴，感受到中华文化的巨大魅力。

郑来兴代表槟州政府出席发布会时
说，近年来，槟城政府一直努力推广
闽南文化，搭建沟通华侨、华人的重
要桥梁。去年，槟城承办了“2022世界
闽南语金曲大奖”马来西亚分赛区的
赛事，以及整个东南亚区域的决赛。
马 来 西 亚 选 手 不 仅 赢 得 全 球 冠 军 ，
还捧回“十强选手奖”、“最佳组织
奖”等，共6项大奖，提升了马来西
亚在华人世界的影响力。这也充分说
明，槟城在闽南文化的传承和推广方

面卓有成效。
今年，槟城政府将为“2023世界闽

南语金曲大奖”马来西亚赛区提供更
好的服务和保障，为整个赛事挖掘、
输送更多闽南语音乐优秀人才。同时
以共建“一带一路”倡议提出十周年
为契机，探寻闽商文化的海洋精神，
寻求合作新机遇。为此，他非常有幸
去年可以带领其团队，也就是爱民律
社 委 会 一 起 合 作 举 办 该 槟 城 区 选 拔
赛，他相信槟城今年可以做得更好，
也呼吁全马来西亚民众踊跃参与。

中国政协委员、厦门市工商联（总
商会）主席、活动总策划柯希平在致辞
中说，“2023世界闽南语金曲大奖”将

进一步扩大规模和影响力。除了在全球
设置更多赛区，打造更大规模，更高规
格，明星阵容更强的颁奖盛典外，总决
赛暨颁奖盛典期间还将举办闽南语音乐
产业发展高峰论坛，大咖齐聚、思维交
锋，共同推动闽南语音乐产业的发展。
同时将以此为契机，在厦门筹备启动“
世界闽南语音乐中心”。

该中心将以文旅融合为根本，以丰富
业态为核心，全力建设集多重功能于一
体的产业园区，优化营商环境，厚植投
资兴业沃土，吸引全球音乐人才前来就
业创业。这必将对深化世界各地闽南语
音乐领域的合作，推动两岸闽南语音乐
全产业链发展，起到积极作用。

“爱护我们的世界”演唱会 助槟动物保护协会筹近2万令吉
这是一场爱心满满的演唱会！

为协助槟州动物保护协会筹款，“爱护我
们的世界”户外演唱会日前热闹举行，吸引
了不少热心人士落力响应，成功筹得近2万
令吉。

是项活动由垄尾州议员杨顺兴服务队及湖
内路社委会举办，槟城艺术特区和槟岛市政
厅为支持单位，以及乔治市社区紧急救护队
为医护支援。

也是槟州旅游及创意经济事务委员会主
席的杨顺兴表示，是项活动旨在为槟州动物
保护协会筹款，同时让本地创作歌手展现才
华，一举两得。

杨顺兴：善待动物勿随便弃养
“这是一场别开生面的演唱会，让大家欣

赏歌曲之余，也用实际行动帮助猫狗，我们
希望这是好的开始，教育大家要善待动物，
不要随便弃养。”

他解释，要建立文明及爱心的社会，除了

人与人之间的爱以外，也包括人对其他生命
的爱护。

因此，他说，槟州政府在2011年开始就
停止枪射流浪狗，如今市厅采用“诱捕、绝
育、放养及安顿计划（TNR）”，以应对社
区流浪猫狗问题。

他也感谢槟州爱护动物协会的贡献，目前
该会收留了大约470只猫狗，需要庞大的经
费，为此冀透过如是活动筹款，以便给猫狗
更好的照顾。

当天音乐会由本地音乐创作人刘立业和陈
明兴带来多首流行曲目及原创歌曲，让观众
们听出耳油，而现场也举行美食和花卉义卖
会。

出席者尚有槟州动物保护协会主席蔡志强
等。

世界闽南语歌唱赛全球启动
郑来兴矢把槟区赛办好

杨顺兴(左)与蔡志强呼吁民众
善待动物，不要随便弃养。

世界闽南语金曲大奖在北京福建大厦举行新闻发布会后，全体出席者合影。
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北野鼓冀把二十四节令鼓带向国
际，让世界听见赤道上的马来西

亚，如何“鼓捣”出四季声响。
来 自 大 山 脚 的 北 野 鼓 ， 是 一 支 以

传扬二十四节令鼓文化为主的专业鼓
团，创办人之一的郑洲升野心勃勃，
誓要让二十四节令鼓响彻国际。

原本是一名独中教师的他，为了传
扬二十四节令鼓鼓艺，赫然和兄长郑
洲宁成立了北野鼓团，并且一步一脚
印走到今天，不仅在本地闯出名堂，
更在国外也逐渐广为人知。

为了传扬这项鼓艺，他也毅然在今
年，也就是鼓团成立10周年之际卸下
教师一职，以便全力冲刺发扬二十四
节令鼓文化。

郑洲升放弃执教全职带领鼓团
郑氏笑说，这是破釜沉舟的决定，

为了完成把有关鼓艺带到国际舞台的
使命，他必须全心全意 投 入 这 项 工
作。

因此，他唯有放弃以往一边担任教
师，一边经营北野鼓的模式；反之，
成为全职的带领者，策划让有关鼓艺
冲出国际的路线图。

“ 其 实 在 新 冠 疫 情 之 前 ， 我 们 就
已经开始确立走向国际化的大方向，
而各大城市则是我们的目标，尤其是
中国，因为中国是二十四节气的诞生
地。”

他 说 ， 早 前 为 了 在 中 国 传 扬 这 项
鼓艺，他在留华同学会帮助下，先后
在该国的各大城市大学，包括天津大
学、上海交通大学，北京师范大学和
武汉大学等，都设有鼓队。

“我的做法是在这些学校寻找有意
成立鼓队的人士，尤其是到当地留学
的大马人，在他们协助下，以社团方
式在各大学园扎根。”

虽然一场突如其来的疫情，中断了
他原本的计划，唯如今在疫情趋缓之
后，他决定再出发，而这次他将会放
下一切，全力做好宣扬二十四节令鼓
这件事。

他透露，在本土鼓团已经
拥有完善的团队运作前
提下，未来他将会把专
注力放在国外推广，以
冀能尽快追上进度，把
这项马来西亚特有的华人文化，
介绍给更多人。

“我们期待在一代人的默默耕耘
下，二十四节令鼓可以在更多马来
西亚以外的地方，开花结果。”

各地鼓团各具特点
询及二十四节令鼓的起源，郑

洲升说，有关鼓艺其实是于1988

年，在南马柔佛开始兴起，由被誉为
大马文化创意推手的陈再藩所创立。

“ 在 早 期 ， 二 十 四 节 令 鼓 是 以 鼓
乐，来代表文化与传统节庆，并把所
要表达的情绪，纳入每一面鼓和相应
的节气中，构成大型鼓阵。”

无论如何，他说，在经过多年的演
变之后，二十四节令鼓也开始根据地
域的不同，拥有了自己的“性格”和
地域性的特点。

他举例，在发源地的南马更
为注重传承与对有关鼓艺
的原汁原味；而在中

马，由于是大马文化交汇最为频繁的
地方，这里的节令鼓则更为多元与

创新。
“至于东海岸方面，二十

四节令鼓也有结合原住民和当地传统
鼓乐的趋势，形成地方上的特色；而
在北方鼓乐则讲求刚猛气势，而且农
耕的发达，也更能凸显丰收节庆的气
息。”

寻找属于马来西亚之韵味
郑洲升认为，二十四节令鼓如今正
在蜕变的关键时刻，有关鼓艺必须
确立针对性的精神面貌，并找到属

于马来西亚韵味的方向后，这项文化
方能走的更远。

“我认为目前其实是一个十
字路口，我们如何把脱胎
于二十四节气的节令鼓，
演绎出属于马来西亚这片

土 地的故事，是未来20年我们
必须去确立的任务。”

他指出，其实二十四节令鼓，也
向世界展示的是马来西亚华裔坚持
文化的决心，透过鼓乐，纳入节
庆与文化元素，描述华裔在大马
的生活状态。而这项鼓乐也从开
始的传统迈向更多变化，在不断
和现代交融与创新后，逐渐在传
统的基础上，开出更多可能性。

让世界听见大马的声音

北野鼓矢把廿四节令鼓带向国际 

“北野鼓”不限于二十四节令鼓，也
接触其他类型鼓，做多元化发展。

二十四节令鼓需不断注入新元素，让
这个传统文化历久常新。

郑洲升辞去独中教师职
位，全职投入鼓团。

郑洲升(中)矢把二十四节令鼓带向国际。
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槟城会展局的商务活动填满至2026年。

报导：黄国伟
摄影：罗孙庭

从“喜自在”地种植花树以图一乐
到乐当卖花郎，郑增发退休生活

可谓五彩缤纷，写意自在体会活跃乐
龄生活。

曾任职教师，保险业务，并最终在
循环回收行业打拼的郑增发，在退休
后开始专注的自身的兴趣上，即植树
养花来自娱自乐。

偶 尔 ， 身 为 慈 济 志 工 的 他 ， 也 会
把这些花草当成慈济活动或书轩的装
饰植物，为活动场地添上一抹生动绿
意。

偶尔，他也会把家里开得茂盛地姜
花，拿到附近南传佛教寺庙布施，借
花献佛。

槟州政府目前积极推动“活跃乐龄
化“（Active Aging）议程，鼓励乐龄
人士多参与社区活动，摆脱“老了没

有用”的旧思维，并提高他们的自信
心，也让年轻一代更了解及懂得尊重
乐龄人士，郑增发的活跃乐龄生活正
是最佳写照。

喜爱园艺总是会“花心”，随着家
里的植物越种越多，郑增发萌生起了
把这些品种不同的植物，拿到市场上
贩售的念头。

就这样，退休的郑氏开始了他在大
山脚南美园巴刹里，贩售自己宅栽各
种花草树木的生活，而其主要目的不
是为了赚取生活费，而是和大家分享
种植知识。

“我不太喜欢家里太过钢骨水泥，
所以希望通过推广园艺风气，把绿化
环境知识传播出去，让大家也能在家
里感受不一样景观。”

郑氏笑说，本身每逢星期三及六，
都会在当地摆摊，以求把一些家里多
余的植物，转卖给有缘人，借此把园
艺推广出去，让更多人可以享受到种
植的乐趣。

“ 毕 竟 是 退 休 了 ， 我 也 不 想 非 常

压力的去做这件事情，所以只选择两
天来营业，没去其他地方，这样就能
形成良好回圈，我把一些植物卖了出
去，并引进一些我感兴趣的新植。”

他 指 出 ， 园 艺 丰 富 了 他 地 退 休 生
活，在志工与家里花草两边兼顾的情况
下，也让他地生活更为充实与平衡。

与顾客互动以花会友
对于本身的园艺事业，郑氏抱着独

乐乐不如众乐乐的心态经营，同时更
容易本身从事再循环环保事业理念，

如以废弃的茶杯种植、自制酵素和木
糠 等 ， 务 求 让 这 些 知 识 可 以 广 传 出
去。

他透露，在售卖的园艺植物中，他
也会融入自己的一些设计，如把不同
的植物栽种在一起，并把一些从大自
然获得的朽木做为设计装置，往往能
散发出独特韵味。

另外，在巴刹售卖本身种植的植皮
时，他所注重的也不是“成交”，而
是透过与顾客的互动，让他们更加了
解园艺的乐趣。

“我希望会是以花会友的方式，在
市集的客户如果不放心可以打电话给
我，我会教他怎么做和怎么种，这是
一般的商家不会那么详细解说的。”

从园艺中体悟人生
询及从园艺中的体悟，他透露，种

植可以疏解压力，而且也学会忍耐，
在观察花树时，也能教会大家凡事须
从不同角度看待问题，会发现不一样
的感受，而这就是人生。

“我们欣赏植物，会从不同角度去
观察，每个角度都有其独特的一面，
所以不要用自己的想法去设定，也不
要太主观，须从多方面看待问题，这
就是我从中领悟的人生道理。”

姜花开花过程非常疗愈
自身种过超过逾百种花草数目，郑

氏目前最爱姜花。
“我现在最喜欢姜花，因为他们开

花的过程非常疗愈，而且我本身种植的
比在市面上看到的花蕊更硕大，非常赏
心悦目。”

他也披露，自开始园艺以来，尝试
过种植许多种类的植物，一些目前还保
留，而有者售卖后就没再重新种植。

为了更了解本身种植的花树，他更
开始与时并进，下载应用程序协助辨认
这些花树种类，毕竟太多植物品种，寻
常也无法一一辨识出来。

喜欢种植的郑氏，也为自家取了一
个写意的名字，即“喜自在轩宅栽”，
他也非常欢迎爱花之人联系参观与选
购。

有 意 者 ， 可 以 联 系 郑 增 发 ( 0 1 2 -
4029391)。

种植花树推广园艺风气
郑增发写意欢度退休生活

1. 郑增发认为， 种植可以疏解压
力，而且也学会忍耐。

2. “喜自在轩宅栽” 的部分鲜花植
物，可在大山脚南美园巴刹购买到。 

3. 郑增发对姜花情有独钟。

4. 在观察花树时，也能教会大家凡
事须从不同角度看待问题，你有领略
到吗? 

5. 投入“花花世界”，让郑增发的退
休生活过得写意。
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ஜார்ச்டவுன் - படக மடோம் பினோங்கு, ஆரம்ெப ெள்ளி 
ேோணவர்களிதடமய டிஜிடடல் கல்வியறிதவ மேம்ெடுததும் 
மநோககததில் ‘டிஜிடடல் கல்வியறிவு மேம்ெோடடுத’ 
திடடதத்த அறிமுகபெடுததியுள்ளது.

இததிடடததில் பெர்ேோத்தோங் திங்கி சீனபெள்ளி, புலோவ் 
பெதம்தோங் சீனபெள்ளி, தரு தலட சீனபெள்ளி, மயோக 
எங் சீனபெள்ளி, ெங்கோட ம்தோடடத ்தமிழ்பெள்ளி, பெம்ெோ 
ம்தோடடத ்தமிழ்பெள்ளி, ெோககோப இணடோ ம்தசியபெள்ளி 
ேறறும் திதி ப்தரோஸ ம்தசியபெள்ளி என பேோத்தம் எடடு 
ஆரம்ெப ெள்ளிகள் ெங்பகடுதது நன்தேப பெறுவர். 

 படக மடோம் பினோங்கு ்ததலதே நிர்வோக அதிகோரி 
கூ பூ வூய் கூறுதகயில், ேோணவர்களுககு ேடிககணினிகள் 
வழங்குவத்தத ்தவிர்தது, இந்த கூடடதேபபு 
ஆசிரியர்களுககும் டிஜிடடல் கல்வியறிவு ப்தோடர்ெோக 
ெயிறசிகளும் வழங்குகி்றது. இ்தன் மூலம், ஆசிரியர்கள் 
ேோணவர்களுககுச் சி்றந்த வழிகோடடியோக விளங்குவர், 
என்்றோர்.

"இந்த ேடிககணினி ேோணவர்கள் டிஜிடடல் கல்வியறிவு 
பெறுவ்தறகோன மிக அடிபெதடயோன கருவியோக அதேகி்றது. 
"எங்கள் ஆ்தரவோளரோன,  கிமரபடக(Greatech) நிறுவனம் 
எபமெோதும் அதனவருககும் கறெ்தறகுச் ெேேோன வோய்பபு 
வழங்கபெட மவணடும் என்று வலியுறுததுகி்றது. 

“ேடிககணினிப பெறுெவர்களில் சிலர் 100ககும் குத்றவோன 
ேோணவர்கதளக பகோணட ெள்ளிகளில் ெயில்கின்்றனர். 

"அது ்தவிர, நோங்கள் பெெரோங் பித்ற ேறறும் ப்தன்மேறகு 
ேோவடடததில் உள்ள ெள்ளிகளின் நலனில் கவனம் பெலுத்த 
விரும்புகிம்றோம்," என்று நிகழ்ச்சியில் உதரயோறறிய மெோது 
கூ இவ்வோறு கூறினோர்.

 இநநிகழ்ச்சியில், கிமரபடக படகமனோமலோஜி 
பெர்ஹோட நிறுவனததின் ேனி்தவள பிரிவின் மேலோளர் திமயோ 
மெோக இன் ரிே100,000-ககோன ேோதிரி கோமெோதலதய 

பினாங்கில் டிஜிட்டல் கல்விைறிவு சேம்்பாடடுத திட்டம் அறிமுகம்
பினோங்கு கல்வி கழக மேலோளர் ெோததிேோ ஹோெனிடம் 
வழங்கினோர்.

இததிடடததின் வோயிலோக ்தமிழ்பெள்ளி ேோணவர்கள் 
STEM  ப்தோடர்ெோன திடடங்களில் ப்தோடர்நது கறகவும் 
இந்த ெங்களிபபுத துதணபுரிகி்றது.  

 இ்தறகிதடயில்,  படக மடோம் பினோங்கில் நதடபெற்ற 
டிஜிடடல் கல்வியறிவு மேம்ெோடடுத ப்தோடகக விழோவில் 
கலநதுபகோணட இரணடோம் துதண மு்தலதேச்ெர் 
மெரோசிரியர் டோகடர் ெ.இரோேெோமி, ேோணவர்கள் ஆரம்ெப 
ெள்ளி மு்தல் பெோது அறிதவ வளர்ததுக பகோள்ள 
முயறசிகக மவணடும், என்்றோர்.

இந்தத திடடம் வெதிக குத்றந்த ேோணவர்களுககு 
STEM கல்விதயக கறகவும் ப்தோடரவும் நல்ல 
வோய்பதெ வழங்குகி்றது. மேலும், உயர்ந்த ப்தோழில்நுடெ  
உறெததிககோன தேயேோகத திகழும் பினோங்கு ேோநிலததின் 
ேனி்த வளத ம்ததவதயக கருததில் பகோணடு  STEM 
தி்றன்கதளக பகோணட அதிகேோன ப்தோழிலோளர்கதள 
உருவோககுவது அவசியேோகும்.

எனமவ, ேோநில அரெோங்கம்  ஏபேன்சிகள் மூலம் 
STEM கற்றதல சுவோரஸயேோககவும், இதளஞர்களிதடமய 
ஆர்வதத்தத தூணடுவ்தறகு ெல திடடங்கள் 
பெயல்ெடுததுகி்றது. அம்த மவதளயில், பெறம்றோர்கள் 
்தங்கள் பிள்தளகளுககோன சி்றந்த எதிர்கோலதத்த  
உருவோகக STEM  ெோடங்கதள எடுகக ஊககுவிகக 
மவணடும்  என்று இரோேெோமி வலியுறுததினோர்.

  படக மடோம் பினோங்கில் நதடபெற்ற 'Innovative 
Raya Torch Workshop’ ெடடத்றயில் நோன்கு ெள்ளிகதளச் 
மெர்ந்த (ெோகோப இணடோ ம்தசியபெள்ளி, பெர்ேோத்தோங் 
திங்கி சீனபெள்ளி, ெங்கோட ம்தோடடத ்தமிழ்பெள்ளி, 
பெம்ெோ ம்தோடடத ்தமிழ்பெள்ளி) பேோத்தம் 120 
ேோணவர்கள் ெங்மகறறு ெயனதடந்தனர்.

ஜார்ச்டவுன் - பினோங்கில் உள்ள 
10 ெள்ளிகதளச் மெர்ந்த சுேோர் 300 
ேோணவர்கள் பென்மடலி கல்வியின் (Bentely 
Education’s)  DIGITECH திடடததில் கலநது 
பகோணடு ெயனதடவோர்கள்.  இது STEM 
(அறிவியல், ப்தோழில்நுடெம், பெோறியியல் 
ேறறும் கணி்தம்) கல்விதய மேம்ெடுததும் 
திடடேோகத திகழ்கி்றது.

பென்டலி  அதேபபின் பிரோநதிய 
மூத்த திடட மேலோளரோன நமரநதிரன் 
மலோகநோ்தனின் கூறறுபெடி, இந்த திடடம் 
மேல்நிதலப ெள்ளி ேோணவர்களோன ெடிவம் 
4 ேறறும் ெடிவம் 5 ேோணவர்களுககு 
முன்னுரிதே வழங்கபெடும், என்்றோர்.

இததிடடததிறகோனப ெோடததிடடதத்த 
பினோங்கு STEM ஆ்தரவுடன் ஃெோர்வர்ட 
ெள்ளி இதணநது வடிவதேககும், என்்றோர்.

“இததிடடததில் இதணவ்தறகு 
ேோணவர்கள் ்தகுதித ம்தர்வு எழு்த மவணடும். 
இ்தன் மூலம் நோங்கள் ெரியோன இலககுக 
குழுதவத ம்தர்நப்தடுகக முடியும். 

"மு்தல் வருடப ெோடததிடடததில் 
ேோணவர்கள் அடிபெதட கணினி 
தி்றன்கதளக கறறுகபகோள்வோர்கள். 
மேலும், ஒரு பேன்பெோருள் எவ்வோறு 
உருவோககபெடுகி்றது, அம்தோடு குறியீடு 
எவ்வோறு மேம்ெடுத்தபெடுகி்றது என்ெத்தக 
கறறுகபகோள்வோர்கள்.

"இரணடோம் ஆணடில், நிே உலகில் 
உள்ள உள்கடடதேபபு பிரச்ெதனகதளத 
தீர்கக அவர்களுககு இருககும் கணினி 
ஆற்றதலக பகோணடு எவ்வோறு 
தீர்வுககோணெது என  அவர்களுககு 
கறபிககபெடும்.

பினாங்கில் இவ்டநிவைப்பள்ளி ோணைரகளுக்கு ச்தாழில்நுட்ப 
அடிப்பவ்டயிைான திட்டம் ச்தா்டக்கம் 

"உ்தோரணேோக, நோங்கள் பினோங்கு 
ப்தறகுத தீவு திடடதத்த (PSI) 
பெயல்ெடுத்த மவணடும். மேலும், இது 
ஐககிய நோடுகளின் 12 நிதலயோன வளர்ச்சி 
இலககுகதள இதணகக விரும்புவ்தோல் 
இது எங்கள் மெோடடித திடடததின் ஒரு 
ெகுதியோக இருககும்," என்று பகோம்்தோரில் 
நதடபெற்ற இததிடடததிறகோன 
கோமெோதல வழங்கும் திடடததின் மெோது 
அவர் இவ்வோறு கூறினோர். 

பென்டலி கல்வி நிறுவனம் DIGITECH 
திடடததிறகோக ரிே110,000 நிதியு்தவி 
வழங்கியுள்ளது.

ெமீெகோலேோக அறிவியல் பிரிவில் 
கல்விதயத ப்தோடரும் ேோணவர்களின் 
எணணிகதக குத்றநது பகோணமட 

வருவது குறிததும் நமரநதிரன் ்தனது 
கருதத்தப ெகிர்நது பகோணடோர்.

"இந்தத திடடததின் மூலம் 
ேோணவர்களிதடமய STEM ெோடங்களில் 
ஆர்வதத்தத தூணட வழிவகுககும்.  
இததிடடம் பவறறியதடந்தோல், நோடு 
முழுவதும் பகோணடுச் பெல்லவும், 
குறிபெோக ப்தன்கிழககு ஆசியோவில் 
உள்ள நோடுகளுககும் பகோணடு பெல்லவும் 
நோங்கள் விரும்புகிம்றோம்," என்று அவர் 
மேலும் கூறினோர்.

இ்தறகிதடயில், ்தரேோன STEM கல்விதய 
வழங்குவ்தறகும் இதளஞர்களிதடமய 
புத்தோககததி்றதனயும் வளர்பெ்தறகும் 
ேோநில அரெோங்கததின் ப்தோடர்ச்சியோன 
முயறசிகளில் இந்த ஒததுதழபபு ஒரு 

குறிபபிடத்தகக தேயககல்லோக அதேயும் 
என்று மு்தலதேச்ெர் மே்தகு ெோவ் பகோன் 
இமயோவ் கூறினோர்.

"எங்கள் STEM முன்முயறசியின் 
ஒரு ெகுதியோக உள்கடடதேபபு 
கற்றல் ெோடததிடடதத்த, கல்விககும் 
ப்தோழில்துத்றககும் இதடயிலோன 
இதடபவளிதயக குத்றகக பென்டலி 
எங்களுககு உ்தவியுள்ளது.

"இது நேது ேோணவர்களுககு ஒரு 
துத்றதயச் ெோர்ந்த  ெயிறசி தி்றன்கதளயும் 
நிே உலக அனுெவங்கதளயும் வழங்குகி்றது. 
இ்தன் மூலம், நவீன ப்தோழில்துத்றயில் 
ேனி்தவள மகோரிகதககளுககு ஏறெ 
அவர்கதளத ்தயோர்ெடுத்த முடிகி்றது.

"இததிடடதத்தத ்தவிர, பென்டலி 
கடந்த ஆணடு கீழ்நிதல இதடநிதலபெள்ளி 
ேோணவர்களுககு வடிவதேபபு-பெோறியியல்- 
உருவோககம் திடடததின் மூலேோகவும் 
நிதியு்தவி அளிததுள்ளது. இததிடடம்  
மிகபபெரிய பவறறிதய அதடந்தது, இதில் 
பேோத்தம் 50 ேோணவர்கள் 3D வடிவதேபபு 
ேறறும் கடடிடங்கதள நிர்ேோணிபெ்தறகோன 
ேதிபபுமிகக நுணணறிவுகதளப பெற்றனர்.

"இந்த ஆணடு, பென்டலி மீணடும் இந்த 
திடடதத்த வழிநடத்த ஒபபுகபகோணடது. 
இது சுேோர் 150 ேோணவர்கதளக பகோணட 
ஏழு ெள்ளிகதள உள்ளடககும்," என்று 
ெோவ் கூறினோர்.

“இந்த நிதி ஒதுககீடு, ேோணவர்களுககு 
நிதியு்தவியோக ேடடுமின்றி  எங்கள் 
ேோணவர்கள் சி்றநது விளங்குவ்தறகும் 
அவர்களின் கனவுகதள நனவோககுவ்தறகும் 
ஊககேளிககும் ஆ்தோரேோகவும் 
அதேகி்றது”, என ேோநில மு்தலதேச்ெர் 
நம்பிகதக ப்தரிவித்தோர்.

கிமரகடக் கடக்மனாமலாஜி கபர்்ாட் நிறு்வனத்தின் மனித்வள 
பிரிவின் மமலாளர் திம�ா ம்சாக் இன் ரிம100,000க்�ான 
மாதிரி �ாம்சாமலம� பினாங்கு �ல்வி �ழ� மமலாளர் 
பாத்திமா ்ா்சனிடம் ்வழங்கினார் (உடன் இரணடாம் துமண 
முதலமமச்சர் மபராசிரி�ர் ப.இராம்சாமி; கடக் மடாம் பினாங்கு 
தமலமம நிர்்வா� அதி�ாரி கூ பூ வூய் மறறும் முக்கி� 
பிரதிநிதி�ள).

க்சம்பா மதாட்ட தமிழப்பளளி மாண்வர்�ள 'Innovative Raya Torch 
Workshop’ பட்டம்றயில் �லந்து க�ாணடனர்.

கபன்ட்லி �ல்வி நிறு்வனம் DIGITECH திட்டத்திற�ா� ரிம110,000 நிதிவுதவிக்�ான மாதிரி 
�ாம்சாமலம� மாநில முதலமமச்சர் ்சாவ் க�ான் இம�ாவ் மறறும் இரணடாம் துமண 
முதலமமச்சர் மபராசிரி�ர் ப.இராம்சாமி கபறறுக் க�ாணடனர்.
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"ேோநில அரெோங்கம் ெமூகததில் 
பெோது அறிதவ மேம்ெடுததுவ்தறகும் 
ெமூகததில் அதிகேோன கல்வி வோய்பபுகதள 
வழங்குவ்தறகும் உ்தவும் வதகயில் ெல்மவறு 
வோசிபபுத திடடங்கதள ஏறறு நடததுகி்றது.

“குடும்ெ உறுபபினர்களிதடமய வோசிபபுப 

5

ஜார்ச்டவுன் - பினோங்கு ெததிரிகதக 
ேறறும் புத்தக விறெதனயோளர்கள் ெங்கம் 
(Penba) இந்த ப்தோழில்நுடெ யுகததில் 
ப்தோடர்நது மெோடடியிட, கிதடககபபெறும் 
ஊடகங்கதளப ெயன்ெடுத்த  முடிந்தவதர 
முயறசிககு மவணடும்.  

ேோர்ச்டவுன், அபு சிததி மலன் வீதியில்  
நதடபெற்ற இந்தச் ெங்கததின் 52-வது 
ஆணடு விழோவில் மெசிய மு்தலதேச்ெர் 
மே்தகு ெோவ் பகோன் இமயோவ் இந்த 
ஆமலோெதனதய வழங்கினோர்.

“இன்த்றய கோலககடடததில்,   அச்சு 
ஊடகம் நடபபுத ்தகவல்கதள வழங்குவதில் 
பிர்தோன ்தலேோக இடம்பெ்றவில்தல, 
இந்த டிஜிடடல் ேயேோககலின் 
ெகோப்தததில் இச்ெங்கம் இம்ேோதிரியோன 
ெவோதல எதிர்பகோள்கி்றது என்ெத்த 
ேறுபெ்தறகில்தல.

"பினோங்கு ேோநில அரெோங்கம் 
பினோங்கு2030 இலகதக மநோககி 
உள்ளூர் ெமூகததின் வோழ்கதகத ்தரதத்த 
மேம்ெடுத்த உறுதிபூணடுள்ளது.

பிைாஙகு ்பத்திரிகனக ைறறும் புத்�க 
விற்பனையாளரகள் ைஙக 52வது ஆண்டு விழா

ெழககதத்த மேமலோங்கச் பெய்வ்தன் மூலம் 
கல்வியறிவு மிகக ெமூகதத்த உருவோகக 
முடியும். 

"வோசிபபுத திடடங்கள் அல்லது 
மெோடடிகளில் ேமலசியர்கள் ெங்மகறெ்தன் 
மூலம் ம்தசிய ஒறறுதேதய வலுபெடுத்த  
முடியும்," என்று ெோவ் ்தனது உதரயில் 
கூறினோர்.

ஊடக உரிதேயோளர்களுககு, 
வோெகர்களின் எணணிகதக ெரிவு ேறறும் 
விளம்ெர வருவோய் இழபபீடு அதிக 
்தோககதத்த ஏறெடுததுகி்றது. எனமவ, 
இந்த டிஜிடடல் ெரிேோணததில்  ஆன்தலன் 
ஊடகதத்த அணுக மவணடும்  என்று 
வலியுறுததினோர்.

“மகோவிட-19 ப்தோறறுமநோய் ்தோககததின்  
மெோது ஏறெடட ெவோல்கதள திரும்பிப 
ெோர்கதகயில், நதடமுத்றபெடுத்தபெடட 
நடேோடடக கடடுபெோடடு உத்தரவின் 
(MCO) விதளவோக ெல பெய்தித்தோள்கள் 
ேறறும் புத்தக விறெதனயோளர்கள் 
வோழ்வோ்தோரதத்த இழந்தனர்.

பினற - பினோங்கு ேோநில  அரெோங்கம், பெெரோங் பித்ற 
ேோநகர் கழகம் (எம்.பி.எஸ.பி) மூலம் பித்றயில் உள்ள ெோய் 
பலங் ெோர்க, பலமெோ குரோவ் 5 இல் உள்ள உணவக 
மேம்ெோடடுத திடடதத்த அறிவிததுள்ளது.

எம்.பி.எஸ.பி மேயர் டதம்தோ அெோர் அர்்ோத 
கூறுதகயில், இந்த உணவகதத்த மேம்ெடுததும் திடடம் 
ரிே5 மில்லியன் பெலவில் இந்த ஆணடு அகமடோெரில் 
ப்தோடங்கும் என்று எதிர்ெோர்ககபெடுவ்தோகக கூறினோர்.

"இததிடடதத்த முழுதேயோக முடிகக சுேோர் 24 
ேோ்தங்கள் அல்லது இரணடு ஆணடுகள் ஆகும். இந்த 
உணவகக கடடிடததில் 90ககும் மேறெடட வியோெோரிகள் 
வியோெோரம் பெய்ய ஏதுவோன வெதி, உணவு வளோகம், 
கழிபெத்றகள் ேறறும் இ்தர வெதிகளுடன் அதேககபெடும். 

"இந்த உணவக மேம்ெோடடுத திடடம் முடிவதடயும் 
வதர,  வியோெோரிகள் ேறறும் வர்த்தகர்கள் ்தங்கள் 
வணிகங்கதள நடததுவ்தறகோக ்தறகோலிகேோக  ெோய் 
பலங் ெோர்க ெல்மநோககு ேணடெ வளோகததில் வியோெோரம் 
பெய்ய அனுேதிககபெடுகின்்றனர்.

"எனமவ, இந்த மேம்ெோடடுத திடடம் சுமூகேோக 
இயங்கி, நிர்ணயிககபெடட கோலவதரயத்றககுள் 
முடிககபெடும்," என்று பித்றயில் உள்ள  ெோய் பலங் ெோர்க 
ெல்மநோககு ேணடெததில் நதடபெற்ற வர்த்தகர்கள் 
ேறறும் வியோெோரிகளுடனோன கலநதுதரயோடலின் மெோது 
அெோர் ்தேது உதரயில் கூறினோர்.

மேலும், ேோநில மு்தலதேச்ெர் மே்தகு ெோவ் பகோன் 
இமயோவ் ேறறும் இரணடோம் துதண மு்தலதேச்ெர் 
மெரோசிரியர் டோகடர் ெ. இரோேெோமி ஆகிமயோர் இந்த 

புதிதாக 
மமம்்படுததப்படும் 
செம்பா குராவ்,5 

உணவகம் இரண்டு 
ஆண்டுகளில் 
நிறைவறடயும்

இச்ெங்கம் கடந்த 2021ல் 50வது 
ஆணடு நித்றவு விழோதவ பிரேோணடேோக 
நடத்த திடடமிடபெடடது. ஆயினும், 
ப்தோறறுமநோய் கோரணேோக இநநிகழ்ச்சி   
ஒததிதவககபெடடு இந்த ஆணடு 
நடத்தபெடடது என்று Penba ்ததலவர் 
முருமகசு முனியோணடி கூறினோர்.

 மேலும், ப்தோறறுமநோய் கோலததின்  
மெோது ெததிரிகதகயோளர்களுககு உ்தவும் 
மநோககததில் ஒரு முத்ற வழங்கபெடும் 
நிதியு்தவியோக ரிே500-ஐ வழங்கிய ேோநில 
அரெோங்கததிறகு நன்றித ப்தரிவித்தோர். 

ேோநில மு்தலதேச்ெர் இச்ெங்கததின் 
நிகழ்ச்சி ேறறும் நடவடிகதககள் ஏறறு 
நடததுவ்தறகு உ்தவும் வதகயில் ரிே5000 
நன்பகோதட வழங்கினோர். பெங்கோலோன் 
மகோத்தோ ெடடேன்்ற உறுபபினருேோன 
மடனியல் கூய் சி பென் அவர்களும் 
இச்ெங்கததிறகு ஆ்தரவு வழங்கும் 
பெோருடடு ரிே5,000 நன்பகோதட 
வழங்குவ்தோக அறிவித்தோர். 

Penba 52-வது நித்றவு ஆணடு விழோவில் 
விருநம்தோம்ெல் ேறறும் கண கவர் கதல 
நிகழ்ச்சிகளும் நடத்தபெடடது.

ேோநில மு்தலதேச்ெர் கல்வியில் சி்றநது 
விளங்கும் Penba ெங்க உறுபபினர்களின் 
பிள்தளகளுககு ஊககேளிககும் வதகயில் 
ஊககதப்தோதகயும் வழங்கினோர்.

Penba தனலவர முருசகசு முனியாணடி 
52-வது நினறவு ஆணடு விழாவில் 
உனரயாற்றிைார.

விளககக கூடடததில் கலநது பகோணடனர்.
பலமெோ குரோவ்,5 இல் உள்ள உணவக ப்தோடர்புதடய 

வர்த்தகர்கள் ேறறும் வியோெோரிகளுககு நறபெய்திதயத 
ப்தரிவிககவும், இததிடடததின் விவரங்கதள விவரிககவும் 
இந்த அேர்வு நதடபெற்றது.

இ்தறகிதடயில், இந்த இடம் ெோழதடந்த நிதலயில் 
உள்ளம்தோடு, ஏறகனமவ 30 ஆணடுகளுககும் மேலோக 
பெயல்ெடடு வருவ்தோலும், இந்த உணவகதத்த மேம்ெடுததும் 
திடடம் ெரியோன மநரததில் அேல்ெடுததுவ்தோக ெோவ் 
கூறினோர்.

“இ்தனிதடமய, இந்த மேம்ெோடடுத திடடம் 
முடிவதடந்தவுடன், ெோய் பலங் ெோர்ககில் வசிபெவர்களுககு 
ேடடுேல்ல, ேததிய பெெரோங் பித்ற, குறிபெோக பெெரோங் 
பேயோ ேறறும் ெணடோர் பெர்டோவில்  அருகிலுள்ள ெகுதி 
ேககளும் ெயனதடவோர்கள்," என ெோவ் குறிபபிடடோர்.

ஆயர் ஈத்தோம் ேறறும் ப்தலுக ெஹோங் அதணகளில் 
மேக வித்தபபு நடவடிகதககளின் நிதல குறிதது 
பெய்தியோளர் எழுபபிய மகள்விககு, பினோங்கு நீர் விநிமயோக 
வோரியம் (PBAPP) ஏறகனமவ இந்த நடவடிகதகதய 
மேறபகோணடுள்ளது, என்று ெோவ் ெதிலளித்தோர்.

"மேலும், அதணகளின் நீர்பபிடிபபுப ெகுதிகளில் 
உணதேயில் ேதழ பெோழிகி்ற்தோ இல்தலயோ என்ெத்த 
அடுத்த சில நோடகளில் ப்தரிநது பகோள்ளலோம். அவ்வோறு 
நிகழவில்தல எனில், மவறு ேோறறு வழிதய நோங்கள் 
முன்தவபமெோம்,'' என்்றோர்.

சலச்பா குராவ்,5 உைவக  சமம்்பாட்டுத் திட்்ட மாதிரி 
வனரப்ப்டத்னதக காைலாம்.
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கனதபச்பசும் ்ப்டஙகள்
 

1 இரண்டாம் துனை முதலனம்சைரும் பிைாஙகு 
இந்து அறப்பணி வாரியத்  தனலவருமாை 
ச்பராசிரியர ்ப.இராமைாமி வாரியத்தின் ைார்பாக 
்டத்சதா சகராமாட் காமாட்சி அம்மன் ஆலயத் 
திருப்பணிககு ரிம30,000-ககாை காசைானலனய ஆலய 
நிரவாகத்தி்டம் வழஙகிைார.

2 சஜலுத்சதாங நா்டாளுமன்ற உறுபபிைர ஆர.எஸ்.என் 
 இராயர ச்பாது மககளின் நலனுககாக நிதியுதவி 

வழஙகிைார. 

3 தாமான் லிப சின் மககளு்டைாை காரனிவலில் கலந்து 
சகாண்ட முகவரகளுககு ்பத்து உ்பான் ைட்்டமன்ற 
உறுபபிைர குமசரைன் நற்ைான்றிதழ் எடுத்து 
வழஙகிைார.

4 ்பாகான் ்டாலாம் ைட்்டமன்ற உறுபபிைர ைத்தீஸ் 
முனியாணடி Do Okinawa Goju Ryu கராத்சத கழக 
மாைவரகளின் ்பன்டபன்ப சநரில் ்பாரனவயிட்டு 
அவரகளு்டன் குழுப்ப்டம் எடுத்து சகாண்டார.

5 ைட்்டம் மற்றும் சீரத்திருத்திற்காை பிரதமர துனை 
அனம்சைர ராம் கர்பால் சிங 2.5கி.மீ ைானல 
சநடுசவாட்்ட ஏற்்பாட்டுக குழுவிைர மற்றும் 
சவற்றியாளரகளு்டன் குழுப்ப்டம் எடுத்துக சகாண்டார.

6 மசலசிய ஒன்றினைந்த சீககியரகள் ைஙகம் (USMY) 
மற்றும் மசலசிய உைவு வஙகி அனமபபு (MFO) 
இனை ஆதரவில்  பிைாஙகு, வா்டா குருத்வாரா 
ைாஹிப ஆலயத்தில்  ‘Good Will Walk’ எனும் நிதித் 
திரட்டும் திட்்டம் அணனமயில் சதா்டகக விழாக 
கண்டது.
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JPJ 04-656 4131
04-398 8809

JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN 04-829 4046
KANAK-KANAK
D’HOME CARELINE 04-291 0111
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-281 5161

04-281 1108
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893
SEKRETARIAT KERAJAAN NEGERI 04-262 1957
PBA (PUSAT PANGGILAN 24 JAM)       04-255 8255
KASTAM 04-262 2300
IMIGRESEN 04-250 3419
WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342
Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340
EPF 04-226 1000
SOCSO 04-238 9888

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam
POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

Saluran Rasmi Kempen Penang Lawan Covid-19

NAMA ADUN No Tel/ No Faks
N.38 BAYAN LEPAS
YB Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976

N.39 PULAU BETONG
YB Haji Mohd. Tuah Ismail (T) 04 - 866 0214

PENANG CARE SOCIETY (Hotline)
(T) 04 - 291 0123

04 - 642 7777 

DAP PENANG HQ
dappenang@dapmalaysia.org

(T) 04 - 228 8482
(F) 04 - 228 8514

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

PEGAWAI PENYELARAS KADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
Aida Yusof Rawa
aidarawa54@yahoo.com

(T) 019 - 338 2668

N.04 PERMATANG BERANGAN
Mohd. Taupek Abd. Rahman
hajifek@gmail.com

(T) 019 - 415 3850

N.05 SUNGAI DUA
Muhammad Fitri Termizi
fitritermizi@amanah.org.my

(T) 011 - 3112 7702

Nama ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Dato’ Ir. Ahmad Zakiyuddin Abdul 
Rahman

(T) 04 - 575 6526
(F) 04 - 575 6526

N.16 PERAI
YB Prof. Dr. P. Ramasamy
ramasamy@penang.gov.my

(T) 04 - 383 9131
(F) 04 - 383 9131

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Boon Poh
pheeboonpoh@penang.gov.my;
pheeboonpoh@yahoo.com

(T) 04 - 262 0860
 012 - 480 5495

(F) 04 - 261 8745

N.12 PENANTI
YB Dr. Norlela Ariffin
norlela.ariffin@gmail.com

(T) 04 - 538 2871
(F) 04 - 538 4871

N.15 PADANG LALANG
YB Chong Eng
chong.eng@penang.gov.my

(T) 04 - 530 3028
(F) 04 - 530 3028

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 227 2464

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Haji Abdul Halim Hussain
pusatkhidmatn37@gmail.com

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442

N.08 BAGAN JERMAL
YB Soon Lip Chee (T) 04 - 331 0163

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari
tanjongbunga@bukitbendera.org

(T) 04 - 818 3866

N.34 PAYA TERUBONG
YB Yeoh Soon Hin (T) 04 - 827 8868

(F) 04 - 827 8868

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtar@dappg.org

(T) 04 - 227 7068
(F) 04 - 227 7068

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Mustafa Kamal
mustafakamal.mkba@gmail.com

(T) 04 - 351 1732

N.09 BAGAN DALAM
YB Satees A/L Muniandy  
n9.bagandalam@gmail.com

(T) 04 - 305 4962

N.11 PERMATANG PASIR
YB Muhammad Faiz Bin Fadzil
faizfadzilamanah@gmail.com

(T) 04 - 521 1106

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 813 3509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F) 04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818

(F) 04 - 506 2138

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
jawi@dappg.org

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Dr. Amar Pritpal Abdullah
ybadunsungaibakapn20@gmail.com

(T)

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
limguaneng@penang.gov.my

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Jason Ong Khan Lee
kebunbunga24@gmail.com

(T) 04 - 826 5451
(F) 04 - 826 5451

N.25 PULAU TIKUS
YB Lee Chun Kit
pulautikuskadun@gmail.com

(T) 04 - 228 5298
016 - 691 2548
016 - 415 2548

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Gooi Zi Sen
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 250 1522
(F) 04 - 250 1523

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
batulancang@dappg.org

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Syerleena Abdul Rashid
32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 04 - 659 5611

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitam@dappg.org

(T) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Datuk Seri Saifuddin Nasution Ismail (T) 04 - 293 7545

(F) 04 - 293 7546

NAMA ADUN PEMBANGKANG No Tel/ No Faks
N.05 SUNGAI DUA
YB Muhamad Yusoff Mohd. Noor (T)
N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Nor Hafizah Othman

(T)  
(P)  

N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah

N.02 BERTAM (T)

N.10 SEBERANG JAYA

N.21 SUNGAI ACHEH
(T)

N.40 TELUK BAHANG
(T)
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1. Yeap Choon Keong Timur Laut Penyelia
Bahagian

Kewarganegaraan

Pejabat Bahagian 
Kewarganegaraan Pulau Pinang,

Tingkat 46, KOMTAR

04 - 650 5105

013 - 449 0366

2. K. Velan Barat Daya 018 - 394 4537

3. Lim Zheng Han Seberang Perai
Utara

011 - 1244 7167

4. K. Nirmala Seberang Perai 
Tengah 

017 - 572 0272

5. K. Viknesh Prabu Seberang Perai
Selatan

012 - 693 4786

Nama Telefon

MBSP 04 - 549 7555

Ahmad Rizal Abd. 
Hamid

019 - 464 6696

Ahmad Tarmizi Jusoh 012 - 487 7575

Anuar Yusoff 016 - 461 6390
04 -507 5390

Chee Yeeh Keen 019 - 455 7731

Cheen Goon Hooi 012 - 402 0923

David Marshel a/l 
Pakianathan

019 - 412 3397
04 - 399 6689

Delakan a/l Ratha 
Krisnak

012 - 584 4437

Fahmi Zainol 018 - 232 2502

Galaimani a/l 
Subramnian

012 - 534 1384

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Jeffery Koay Kai Chin 013 - 521 2868

Ng Yee Siang 010 - 562 2698

Ngoh Cheng Hai 017 - 979 0933

Noor Azuawati Ahmad 018 - 965 4559

Norly Masitah 
Mohamed Noor

013 - 582 2503

Normahani 
Mohammad

019 - 477 3784

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779
016 - 445 5709

Ooi Boon Sheng 016 - 447 8320

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Tan Chee Teong 012 - 401 7718

Tan Choo Eng 019 - 448 4344
04 - 323 2679

Teh Chuann Yien 010 - 441 7749

Tharani a/p Kesavan 017 - 450 2431

Zainuddin Mohamed 012 - 479 4200

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Abdul Latif Mohamad 012 - 248 5016

Ahmad Azrizal Tahir 019 - 541 4818

Alan Lim Wei Lun 017 - 343 3995

Dato’ Haji Kamarudin Abdullah 019 - 411 5665

Francis a/l Joseph 012 - 474 3321

Goh Huey Ee 016 - 723 8373

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Harvindar Singh a/l Darshan 
Singh

012 - 428 2250

Kaliyappan a/l P. Renganathan 012 - 407 7276

Lee Chee How 012 - 470 3389

Lee Wei Seang 012 - 452 8305

Mohd Faruk Abdul Rahman 012 - 552 1820

Mohd Hafiz Abd. Aziz 019 - 480 6273

Mohd Suhairi Arumugam 
Abdullah

016 - 521 3369

Nurhafiza Huda Idris 017 - 450 5751

Quah Boon Lim 017 - 462 2431

Rodziah Abul Khassim 019 - 319 4840

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Tan Chiew Choon 019 - 470 4499

Tan Hooi Peng 012 - 498 6212

Tan Seng Keat 012 - 438 6191

Tan Soo Siang 012 - 475 2453

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Wong Yuee Harng 016 - 439 9121
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Pix by Ahmad Adil Mohamad

AS there is no other place 
we can call home, it is 
everyone’s duty to pro-

tect planet Earth, says Chief 
Minister Chow Kon Yeow.

Chow made this clarion call to 
encourage everyone to invest in 
planet Earth during the double 
celebration of Earth Day 2023 
and Earth Hour at Straits Quay in 
Tanjung Tokong recently.

This year’s theme for Earth 
Day was “Invest in Our Planet” 
to remind businesses, govern-
ments and citizens around the 
world of the need to invest in 
our planet to improve our envi-
ronment and give our descen-
dants a better and safer future.

“I hope that everyone who is 
here for the celebration will be a 
role model not only for oneself 
but for the family and commu-
nity to contribute to a more sus-
tainable world.

“We make investments and 

savings for retirement to ensure 
that we are well taken care of dur-
ing our older days. What about 
Earth? It is right now that we 
must take a closer look around 
us to see what climate change 
has done to our environment,” 
Chow said in his speech at the 
event on March 25.

Although Earth Day falls on 
April 22 every year, it is celebrat-
ed ahead of time in Penang by 
Penang Green Council (PGC), a 
state agency, and Junior Cham-
ber International United Penang 
(JCI United Penang) together with 
Earth Hour on March 25.

Earth Hour is globally cel-
ebrated on the last Saturday of 
March, which is March 25 this 
year, whereby millions of people 
around the world switch off non-
essential lights for 60 minutes 
from 8.30pm to advocate for 
energy conservation and carbon 
footprint reduction.

Chow cited Auckland for ex-
periencing its “biggest climate 

event” in New Zealand’s history 
with days of downpours, flooding 
the streets and airport.

The Penang government, 
he said, established the Pen-
ang Green Council in 2011 to 
spearhead its green efforts 
and support holistic green ini-
tiatives to achieve a sustain-
able and resilient Penang.

He added that the state gov-
ernment had also implemented 
the Penang2030 vision which 
he introduced in 2018 and the 
Penang Green Agenda in 2021 
to move the state forward, 

powered by a green economy 
by 2030.

Chow was later invited 
on stage for a countdown to 
8.30pm to place his hand on a 
terrarium, which began to glow 
when touched while the lights 
at Straits Quay were simultane-
ously switched off.

He thanked the 75 premises 
all over Penang, including Straits 
Quay, for switching off their lights 
from 8.30pm to 9.30pm to com-
memorate Earth Hour.

“We have, of course, thou-
sands of premises in Penang. 
While this is just a symbolic ges-
ture, I hope it will not be celebrat-
ed once a year but become our 

habit and lifestyle,” Chow added.
Also present at the cere-

mony were state Welfare and 
Environment Committee chair-
man Phee Boon Poh, PGC 
general manager Josephine 
Tan, Earth Day 2023 organ-
ising chairperson Christine 
Choo and JCI United Penang 
president Peggy Teh.

Tan said it is important to 
work hard on climate literacy 
and never stop educating peo-
ple about our environment.

Choo said she was pleased 
that the various activities lined 
up for the celebration drew an 
enthusiastic response from 
the public.

PENANG now has a new e-
hailing service, Kumpool, to 
help alleviate traffic conges-
tion as well as provide conve-
nience to commuters.

However, Kumpool is slight-
ly different from other e-hail-
ing services as it is more like 
a “carpooling service” (using 
a van) within a radius of 5km.

The service is currently 
available for residents in the 
vicinity of the Bayan Bayan 
Baru area which covers lo-
cations such as Queensbay 
Mall, USM, Sungai Nibong 
Bus Terminal, Bukit Jambul 
Shopping Complex, Bayan 
Lepas Free Industrial Zone, 
and many others.

Its manager, Goh Chun 

Hean, said Kumpool aims 
to provide a convenient and 
more affordable ride-pooling 
platform for passengers while 
helping to reduce traffic jams.

“We will also be expanding 
our service to other areas in 
the future.

“So, I would like to call up-
on the residents in this neigh-
bourhood to download our 
app and try our service,” Goh 
said during the launching cer-
emony of the Kumpool app at 
Super Tanker Food Court near 
Taman Lip Sin on April 6.

State Transport and Infra-
structure Committee chair-
man Zairil Khir Johari, Bayan 
Baru MP Sim Tze Tzin and 
Batu Uban assemblyman A. 

Kumaresan were present dur-
ing the launching ceremony.

Kumpool has over 70 stops 
in the Bayan Baru neighbour-
hood.

Kumpool is also operat-
ing in other states like Jo-
hor and Selangor as well 
as Kuala Lumpur with over 
230,000 passengers using 
the service.

Operating hours of 
Kumpool are from 7.30am to 
8.30pm daily.

For details, visit Kumpool’s 
website at https://kumpool.
com or its Facebook page at 
https://www.facebook.com/
kumpool/ or its Instagram 
page at https://www.insta-
gram.com/kumpool/.

WITH the aim of increasing 
the coverage of automated 
external defibrillator (AED) 
in the state, the Community 
Emergency Response Team 
(CERT) George Town has tak-
en the initiative to kick start 
the ”Heart Saver Penang” 
project.

CERT George Town chair-
man Ong Swee Jin said the 
project’s objective is also to 
increase the survival rate of 
cardiac arrest cases.

“Through this initiative, 
a total of six vehicles are 
equipped with AED to pro-
vide better coverage for 
such cases, especially in the 
areas that do not have any 
nearby AED.

“So, we want to provide the 
earliest intervention and help 
for individuals suffering from 
cardiac arrest.

“The AED devices are car-
ried by our trained partners. If 
any emergency happens near-
by, one of these six vehicles 
will be mobilised to help the 
victims.

“Currently, we have six 

units of AED for this project 
that involves four cars and 
two motorcycles.

“We also intend to increase 
it to 20 units of AED for this 
project soon,” Ong said in his 
speech during a launching 
ceremony at Desa Permata 
Basketball Court in Paya Teru-
bong on April 2.

Also present were state 
Tourism and Creative Econo-
my Committee chairman Yeoh 
Soon Hin, who is also the 
Paya Terubong assemblyman, 
Pengkalan Kota assembly-
man Daniel Gooi Zi Sen and 
Penang Heart Safe Society 
(PHSS) chairman Datuk Dr 
Luah Lean Wah.

Yeoh commended CERT 
George Town on the initiative.

“Currently, there are 160 
AEDs already installed in Pen-
ang, but the figure is definitely 
more as others installed by 
companies or some establish-
ments are not listed.

“The Penang government is 
committed to installing more 
AEDs in the state through a 
public-private partnership."

Community ride-pooling app launched in Bayan Baru

Move to increase coverage of AED

Clarion call to care 
for Mother Earth

The terrarium begins to glow after 
Chow touched it during the Earth 
Hour celebration at Straits Quay. 
With him are Phee (third from 
right), Choo (front row, second from 
left) and Teh (front row, left).
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TO  support the noble cause 
of the Women’s Centre for 
Change (WCC), the Village 
Community Management 
Council (MPKK) and Women 
and Family Development Com-
mittee (JPWK) under the Pu-
lau Tikus constituency raised 
funds via a jumble sale re-
cently.

Pulau Tikus assembly-
man Chris Lee said a total of 
RM8,400 was raised during 
the jumble sale held on March 
18 and 19 at Island Plaza.

“WCC has been instrumen-
tal in spreading awareness of 
protecting women. It has also 
helped victims of domestic 
violence and sexual abuse.

“My special thanks to MP-
KK Kampung Sireh Kebun Ny-
iur chairman Bhawani Nadara-
jan, who is also a member of 
WCC, for helping to reach out 
to the community,” he said 

during a press conference at 
WCC on April 21.

Also present were Bhawani, 
WCC executive director Loh 
Cheng Kooi, Pulau Tikus JP-
WK chairman Datin Christine 
Chua, Island Plaza complex 
manager Stephen Loh and JP-
WK Pulau Tikus secretary Win 
Win Htet.

Meanwhile, WCC fundrais-
ing ambassador Datuk Annie 
Chin thanked Lee and his 
team for their efforts in rais-
ing the funds.

“Thank you to YB Lee for 
his continuous support to 
WCC,” she said.

The event saw the partici-
pation of some 380 visitors.

WCC can be contacted at 
04-228 0342 or 011-3108 
4001 (hotline) or via email at 
wcc@wccpenang.org. 

It is located at 241 Jalan 
Burma, 10350 Penang.

THE second edition of the 
“We Care You Education Fair” 
saw great response when 
hundreds of students and 
school leavers thronged the 
two-day education fair at the 
Butterworth Arena recently.

It was organised by the 
Penang government through 
Penang Youth Development 
Corporation (PYDC).

Student Rubentran Kuma-
radeva, who was among the 
early visitors to the fair, said 
he attended it to know more 
about study options after 
completing his Sijil Pelajaran 
Malaysia examination this 
year.

“I am interested in a busi-
ness course. I am glad there 
are many education institu-
tions here offering the course 
that I want,” said Rubentran, 
a student of SMK Tun Hus-
sein Onn in Seberang Jaya.

Fellow student Veithess 
Siva said the education fair 
was a great platform for him 
to also apply for scholarships 
offered during the two-day 
event.

“I also will know which 
course and institution are the 
best for me when I decide to 
further my studies later.

“So far, I am interested in 
pursuing a sports science 
course at Universiti Sains 
Malaysia (USM).

“Hopefully, I can get a schol-
arship to do so,” he said.

PYDC general manager Dr 
Gwee Sai Ling, in her speech, 
said the fair has several ob-
jectives.

“Among the objectives is 
to provide a proper venue for 
students to survey colleges 
and universities that offer 
courses at the tertiary edu-
cation level.

“We also want to expose 
students to relevant informa-
tion and requirements need-
ed to enter their desired edu-
cation institutions.

“Thus, it is hoped that the 
youths who attended the fair 
will gain a lot of benefits from 
this platform,” she said.

The “We Care You Educa-
tion Fair”’ was officiated by 
Deputy Education Minister 
Lim Hui Ying.

Hui Ying, in her speech, 
commended PYDC for such 
an initiative.

“As we know, an education 
fair like this is a really effec-
tive and helpful initiative for 
our youths in looking for op-
portunities in higher educa-
tion.

“Through this fair, we also 
hope to inspire and empower 
our students to pursue their 
dreams and aspirations, and 
to equip them with the skills 
and knowledge they need to 
succeed in a rapidly changing 
world,” she said.

Also present during the 
launching ceremony were 
state Youth and Sports Com-
mittee chairman Soon Lip 
Chee and Bagan MP Lim 
Guan Eng.

Jumble sale raises funds for WCC

‘We Care You Education Fair’ a success

Story by Tanushalini Moroter
Pix by Ahmad Adil Muhamad

THE Women in Zcience (WiZ) 
is back this year with its 
seventh edition to inspire 

more female students to venture 
into STEM (Science, Technology, 
Mathematics, Engineering) as 
well as to boost their confidence.

A total of 240 Form Three stu-
dents from SMK Convent Green 
Lane, SMK Tun Hussein Onn, 
SMK Tinggi BM, SMJK Heng Ee 
Cawangan, SMJK Perempuan Ci-

na Pulau Pinang and SMJK Con-
vent Datuk Keramat, took part in 
WiZ recently.

State executive councillor 
Chong Eng said it is important 
to create more women leaders 
holding top positions across 
various fields as they will help to 
form a developed and just com-
munity.

She added that scientists 
and leaders in top positions are 
mostly men, thus WiZ is a plat-
form that encourages female 
students to achieve high-level 

goals.
“We need more women lead-

ers so that they can be part of 
decision-making to provide op-
portunities to everyone, includ-
ing women, the disabled and 
senior citizens.

“You must be ambitious to 
become a scientist and to invent 
something,” she said during 
the WiZ launching ceremony on 
March 28 at Tech Dome Penang.

Meanwhile, Penang Wom-

en’s Development Corporation 
(PWDC) chief executive officer 
Ong Bee Leng also shared a 
short inspiring video clip of Ber-
tha Benz, a German automotive 
pioneer, and inventor whose 
name was not included in the 
patent rights as she was a mar-
ried woman.

The law in those days did 
not allow married women to be 
named as an inventor on the pat-
ent. Bertha was also the busi-

ness partner and wife of auto-
mobile inventor Carl Benz.

 Tech Dome Penang chief ex-
ecutive officer Khoo Boo Wooi 
said WiZ is to empower girls to 
break down barriers that stand 
in their way in pursuing their 
dreams in STEM fields.

 “We want to show them that 
they have what it takes to suc-
ceed in these fields and their 
contributions can make a real dif-
ference in the world,” he added.

WiZ to instil 
passion for 
STEM

Chong Eng (front row, six from left), Ong (front row, seventh from left) and Khoo (fifth from left) posing for 
a group photo with representatives of the sponsors as well as the participants.

(From left) Bhawani, Chua, Lee, Chin, Loh and Cheng Kooi.

Veithess: Great platform to 
know about scholarships.

Rubentran: Attended fair to 
know more about study options.
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Story by Edmund Lee
Pix by Siti Nuratikah Rah-
mat

WITH cooperation that 
goes back almost a 
century, the Penang 

government will continue to 
work closely with non-govern-
mental organisations (NGOs) 
like the Rotary Club of Penang 
to improve socioeconomic de-
velopment in the state.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said it is important to pro-
vide more opportunities to the 
people through various collabo-

rations and concerted efforts.
“None of us here can do 

that alone as we need to work 
together to create more plat-
forms for public involvement in 
social development,” he said in 
his speech during the Intercity 
Fellowship Night of Rotary Club 
of Penang on March 24.

The gathering was held to 
foster a stronger relationship 
between fellow Rotarians.

Chow said the Penang2030 
vision could serve as a blue-
print for the nation.

“We take great pride in our 
initiatives to build a Family-Fo-

cused, Green, and Smart State 
that Inspires the Nation,” he 
said.

Chow added the state and 
Rotarians have been working 
closely together since 1929.

“Our aim remains the same, 
which is to improve the socio-
economic status of the com-
munity, in line with the Pen-
ang2030 vision.

“I understand that many 
people have received assis-
tance from the Rotary Club of 
Penang,” he said.

Among those present were 
Rotary District 3300 District 

Governor Dr Krishna Kumar, 
District Governor nominee 
designate Edward Khoo, Im-
mediate Past District Governor 
Datuk Bindi Rajasegaran, Past 

District Governor Dr Baskaran 
Gobala Krishnan, Past District 
Governor Datuk Dr Santokh 
Singh and Rotary Club of Pen-
ang president Dr Amreet Singh.

Together in state’s 
development 

Chow receiving a certificate and a plaque from Amreet (right) 
while Baskaran (centre) looks on.

Soon (back row, second from left), Lim and the family of the late 
S’ng posing at the mural.

Tan (centre, in white) with the school children and staff after the event. 

THE  Taman Bayu Recreational 
Park in Mak Mandin now looks 
more vibrant with a newly paint-
ed mural tribute to former Mak 
Mandin Village Community Man-
agement Council (MPKK) chair-
man, the late S’ng Beng Hwa.

The mural was officially 
launched by Bagan MP Lim 
Guan Eng and state executive 
councillor Soon Lip Chee, who 
is the Bagan Jermal assembly-
man on March 26.

It is learned that besides the 
mural, the upgrading of the jog-
ging track at the park has also 
been completed.

Soon, during his speech at 
the ceremony, said S’ng had 
contributed much to the well-
being of the local community.

“The late S’ng did a lot for 
the betterment of the communi-
ty and he will stay in our hearts 
forever.

“I would like to thank his 
family members as well as mu-
ral artist Teoh Bing Xin for their 
presence here,” Soon said.

The Taman Bayu Recreation-
al Park upgrading work was 
the last project that S’ng was 
involved in with Soon’s team 
before he passed away on Oct 
16, 2021.

He was the Mak Mandin MP-
KK chairman under the Bagan 
Jermal constituency since 
2016, and was known as a ded-
icated and responsible leader.

There are a total of 12 mu-
rals of various flowers painted 
on the wall at the park and one 
painting of the late S’ng to hon-
our him.

The jogging track upgrad-
ing project, which cost some 
RM35,000, was borne by Soon.

Also present at the event was 
Senator Dr R.A. Lingeshwaran.

Mural tribute to former Mak 
Mandin MPKK chairman

IN  a move to promote oral 
health among children,  the 
Penang Island City Council 
(MBPP), through one of its 
councillors, Connie Tan, dis-
tributed 1,000 toothbrushes 
and toothpaste to primary 
school students at SJK(C) 
Kong Min Cawangan 2 in Air 
Itam recently.

The items were sponsored 
by Pro Dental-B Corporation 
Sdn Bhd.

Tan told a press conference 
that the initiative was to raise 
awareness of the importance 
of oral health among stu-
dents, while helping them cre-
ate a good impression about 
themselves.

“We all know that poor oral 
health impacts children’s 
self-esteem and attendance 
at school, and poor oral hy-
giene can lead to long-term 

health issues.
“MBPP is always steadfast 

when it comes to bringing 
about awareness of various 
issues pertaining to the lo-
cal communities in Penang,” 
Tan said in her speech at the 
event on March 28.

On another matter, Tan al-
so contributed 100 recycling 
bags to the school in line with 
the state’s vision to promote 
green initiatives.

“Just like many other 
schools in Penang, Kong Ming 
is also an active participant 
in MBPP’s ‘Anugerah Sekolah 
Hijau’ programme.

“We hope all schools in 
Penang will continue with their 
green agenda, and I would 
also like to encourage more 
schools to take part in green 
initiatives organised by MBPP 
in the future,” she added.

Similarly, according to WWF 
(Worldwide Fund for Nature), 
Tan said Malaysia is one of 
the countries with the highest 
usage of single-use plastics.

“We are actively utilising 
public spaces, such as bill-
boards, bus stops and others 
to spread educational mes-
sages regarding the impor-
tance of breaking the single-
use plastic habit among the 
people.

“The climate crisis is very 
alarming in today’s era, and 
if we, as responsible citizens, 
can make a difference by 
eliminating habits detrimental 
to the environment, let’s do it 
then,” Tan added.

Also present during the 
press conference was the 
school’s Parent-Teacher As-
sociation (PIBG) chairman 
Chung Kwong Chung.

Free oral care products for school students
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Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

槟城会展局的商务活动填满至2026年。

威省市政厅2023至2030年战略计划及
2023年威省优先计划（SPCP 2023）
正式推介，涵盖以10大重点方向为根
据的120个项目，放眼将威省打造为
更理想之地。

威省市长拿督阿扎尔表示，上述
计划勾勒出威省迈向2030年的方向，
也是市厅上下努力实现市厅愿景及使
命的承诺，促进威省发展，并成为开
明、高效及以民为本的地方政府。

是项计划的10大重点方向：安全的
环境、优质基设、健康生活、绿色发
展及清洁环境、新技术应用、有竞争
力的城市经济、保护文化遗产、韧性
宜居的城市、社区参与、包容公平的
城市发展。

市长是于在例常会议上这么说。另
外，市厅也推介2023至2025年性别包
容战略计划及2023年性别包容行动蓝
图，包含56个项目和66个活动。

王泽钦:缺完善公共巴士服务
威省市议员王泽钦发表休会演词时

指出，兴建打造轻快铁需要更长的时
间及资金，因此建议中央及州政府专
注提升槟威的公共巴士服务系统。

根据其上月在市厅常月会议休会演
辞中获得的答复，威省共有782个巴士
候车亭、1个长途巴士总站—中环广场
以及4个短途巴士总站，即槟城中环广
场 、大山脚高峰城（BM Summit）、
甲抛峇底Komplek Kailan及高渊市区，
这显示我们缺乏完善公共巴士服务。

他认为，为打造更完善的威省公共
巴士服务，当局可以参考威省城市发
展层级（Hierarki Pusat Pertumbuhan）

，来发展长途及短途巴士总站。
他解释，北海是威省的区域城市

（Pusat Wilayah），而区内有6座主
要市镇（Pusat Petempatan Utama），
即甲抛峇底、柏淡市、诗布朗再也、
大山脚、桂花城、高渊，同时有16座
镇（Pusat Petempatan Kecil），即本
那也、直落斗哇、峇眼亚占、双溪
赖、打昔汝莪、北赖、阿尔玛市、本
南地、峇东埔、柔府、马章武莫、新
邦安拔、打昔珍珠城、双溪峇甲及爪
夷。

“政府可从6个主要市镇开始，慢
慢延伸到16个镇，打造短途巴士总
站。我们也可在峇都加湾桂花城打造
新长途巴士总站，因为这里拥有了着
名的宜家(IKEA)及新欣名牌城 (Design 
Village)。”

建议2方案提升巴士服务
王泽钦也说，据其所知，槟城快捷

通（Rapid Penang） 大概有300辆巴
士，120辆在威省服务，而大部分的
巴士超过10年。

为提升公共巴士服务，他建议，中
央政府可考虑2个方案，其一通过大
马国家基建公司增加巴士；其二则是
通过批准公共交通执照，特别是短途
巴士执照。此外，巴士服务也需要与
现有的公共交通衔接。

他续说，市厅亦需审查所有巴士
候车亭，确保能保障使用者安全，包
括晚上有明亮灯光、符合通用设计概
念（universal design） ，方便乐龄人
士、障友、孕妇等。

盼落实轻快铁解决交通堵塞

另外，王泽钦欢迎交通部长陆兆
福准备与槟州政府讨论，以落实轻快
铁来解决槟州交通阻塞的问题，包括
纳入明年的预算案，证明团结政府有
决心解决槟州人民的问题包括交通问
题。

他也说，槟州首长在州议会的书面
问答透露，根据土地与矿物局，槟州
目前还有11782.33公顷工业地，而威
省占了95%，即11782.33公顷，分别
是威北8514.08公顷、威中1951.62公
顷、威南779.35公顷。

他续说，州政府也通过槟州发展
机构，打造新工业园-桂花城科技园 
（Bandar Cassia Technology Park）
及峇都加湾工业园3（Batu Kawan 
Industrial Park 3），使威省工业得以
继续发展。

于5月5日卸下槟岛市长任务的拿督
尤端祥，日前最后一次主持槟岛

市政厅会议，临别依依，获一众市议
员献花祝福。

他在会议上耗费约20分钟读出长达
10页的“告别演说”，细说自2018年
上任市长以来，致力推动的计划和成
就。

他期许市厅未来继续深化推动如应
对气候危机、防洪减灾、能源再生、
数码转型、责任固体废料管理、水上
德士和老龄化社会政策等。

“我的愿望清单，以可持续、宜居
和弹性作为原则。我希望未来推动的
高效项目，可为人民带来福祉。”

他以念诵班顿（Pantun）结尾，祝
福槟岛市政厅未来再创佳绩，也期许
接班人拿督拉詹德兰和该厅官员继续
推动让公众受益的转型计划。

设于商业区维修厂获发执照
另 一 方 面 ， 在 会 议 上 ， 槟 岛 市 政

厅公共卫生小组交替主席邓智伟说，
槟岛市政厅顺应时代需求，在重新检

讨车厂条例下，给设于商业区的摩托
和汽车维修厂发出车厂执照（Lesen 
Garaj），但只限商业区，住宅区一概
不允许。

他解释，在1952年槟岛市政厅修车
厂条例下，所有摩托和汽车维修厂只
允许开设在工业或轻工业区，包括双
溪槟榔、日落洞工业区、双溪地南和
峇都茅。

他指上述条例造成开在工业区以外
的摩托和汽车维修厂，多年来无法获
得槟岛市政厅的执照。

不过，该全新执照只允许进行维修
与保养（Servis atau membaiki）服务业
者，不包括捶车和喷漆业。

在条例通过后，摩托与汽车维修厂
开设在店屋、商业建筑和私人空地的
业者，可前来申请执照。

另一方面，邓智伟说，汕头街18个
路边摊，将获得槟岛市政厅发出营业
执照。

他指上述18个路边贩贩于2010年开
始，获得当局发出标签（Bertagging）
执照，所以允准在当地继续营业。

“尽管一些已经营业数十年，但基
于他们是路边摊，当时无法发出正式
营业执照。”

卸下槟岛市长任务
尤端祥冀市厅续造福人民

槟岛市议员陈汇萍（前排右4）代表向尤端祥（前排左5）献花祝福。

威省市厅推介两大计划 促进发展打造理想之地

威省市政厅推介2023至2030年战略计划及2023年威省优先计划。




